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Edukacja, ochrona środowi-
ska i wzmacnianie roli kobiet 
w życiu społecznym – to trzy 
główne obszary, którym chce 
poświęcić swoją działalność 
nowa wojewoda wielkopol-
ska. Premier Donald Tusk, na 
wniosek ministra spraw we-
wnętrznych i administracji, 
powołał z dniem 28 grudnia 
2023 r. Agatę Sobczyk na sta-
nowisko wojewody wielko-
polskiego. Jest ona pierwszą 
kobietą obejmującą to stano-
wisko. 

W swój pierwszy dzień 
pracy nowa przedstawiciel-
ka rządu w województwie 
wielkopolskim przyjecha-
ła do pracy autobusem. Jak 
sama mówi sprawy ekologii 
i ochrony środowiska są jej 
szczególnie bliskie. Podczas 
konferencji prasowej przed 
budynkiem Wielkopolskiego 
Urzędu Wojewódzkiego wo-
jewoda Agata Sobczyk mówi-
ła o swoich planach i priory-
tetach, jakie wyznacza jako 
przedstawicielka rządu w wo-
jewództwie wielkopolskim. 

– Chcę państwa zapewnić, 
że będzie to urząd otwarty, 
przyjazny dla wszystkich 
obywateli i obywatelek, nie-

zależnie od ich poglądów – 
mówiła wojewoda. – W swojej 
dotychczasowej pracy sta-
wiałam zawsze na relacje i na 
zespół. Będzie to niezmien-
nie mój model pracy w tym 
miejscu jako wojewoda, czyli 
reprezentantka naszego rzą-
du – dodała. 

Wojewoda podkreśliła, że 
w ramach pełnionej funk-
cji będzie stawiać przede 
wszystkim na relacje z sa-
morządem, z organizacjami 
samorządowymi, z repre-
zentantami kultury, biznesu 
oraz oświaty.  Jej celem jest 
również wniesienie do urzę-

du empatycznej perspekty-
wy. Jak sama podkreśla, jako 
przewodniczącą Stowarzy-
szenia Polska 2050 w Pozna-
niu i w Wielkopolsce przez 
ostatnie lata była blisko zwy-
kłych spraw ludzi, stąd ta em-
patia jest dla niej szczególnie 
ważna.

– Zapewnienie Wielko-
polankom i Wielkopolanom 
harmonii społecznej, spokoju 
i przede wszystkim bezpie-
czeństwa będzie dla mnie 
i mojego zespołu najważ-
niejszą misją, jak również 
dla urzędników pracujących 
w Wielkopolskim Urzędzie 

Wojewódzkim – mówi woje-
woda Agata Sobczyk. 

Nowa wojewoda urodzi-
ła się w Gostyniu, następ-
nie mieszkała w Skórzewie, 
a aktualnie w Poznaniu. 
Z wykształcenia jest ekono-
mistką. Uzyskała tytuł licen-
cjata z zarządzania przed-
siębiorstwami, a następnie 
kontynuowała studia magi-
sterskie z biznesu międzyna-
rodowego na Uniwersytecie 
Ekonomicznym w Poznaniu. 
Uzyskała także dyplom z za-
kresu zarządzania (Diploma 
of Management) uzyskany 
w City Institute w Sydney 
w Australii. Dotychczas pra-
cowała w placówkach dyplo-
matycznych w Sydney oraz 
w Dublinie. Zajmowała się 
również tworzeniem strate-
gii rozwoju polskich firm na 
rynkach niemieckimi i bry-
tyjskim w amerykańskim e-
-commerce. Po powrocie do 
Polski poświęciła się pracy 
społecznej jako liderka Sto-
warzyszenia Polska 2050 
w Poznaniu, w którym two-
rzyła i kierowała zespołami 
dla wspólnych inicjatyw spo-
łecznych, ekologicznych i po-
litycznych. 

Ta niezwykła wiadomość 26 
grudnia 1918r. rozniosła się 
po Poznaniu lotem błyska-
wicy. Do miasta przyjedzie 
Ignacy Jan Paderewski!

Oficerowie niemieccy 
którzy po nieudanej akcji 
na stacji w Rogoźnie, gdzie 
starali się odwieść Paderew-
skiego od wizyty w Pozna-
niu, udali się na dworzec 
w stolicy Wielkopolski, ale 
na teren dworca już się nie 
dostali. Drogę zagrodziły im 
uzbrojone oddziały Straży 
Ludowej. Zresztą w całym 
mieście czuło się atmosfe-
rę podniecenia, a w stronę 
centrum zmierzały tłumy 
mieszkańców

Nie przejmowano się już 
zakazami władz niemiec-
kich i trasa od dworca do 
Hotelu Bazar, gdzie Ignacy 
Paderewski miał się zatrzy-
mać ozdabiały biało czerwo-
ne flagi. Flagi bardzo często 
szyte z przeróżnych, niekie-
dy dość przypadkowych ma-
teriałów. Ważne były kolory 
– biały i czerwony.. Powita-
nie wielkiego kompozytora 
i propagatora polskości było 
wręcz królewskie. Na ulicach 
okna mieszkań przyozdobio-
no kwiatami, zaś na parape-
tach paliły się tysiące świec. 
Z powozu, którym mistrz 
miał przejechać do Bazaru 

wyprzęgnięto konie i ludzi 
spontanicznie sami ciągnęli 
powóz. Dziesiątki tysięcy lu-
dzi wznosiło radosne okrzy-
ki. Co jakiś czas śpiewano 
polski hymn, panowała at-
mosfera niezwykłej uroczy-
stości. Pociąg zatrzymał się 
około godz. 21.10 stąd całe 

wydarzenie odbywało się już 
w ciemnościach, co jeszcze 
bardziej potęgowało wyjąt-
kowy nastrój. Jestem prze-
konany, że towarzyszący mu 
w tej podróży zagraniczni 
goście w całym swoim życie 
nie doświadczyli podobnych 
wrażeń.

Dzisiaj dość trudno wy-
obrazić sobie emocje jakie 
wtedy wszystkim towarzy-
szyły, ale jedno jest pewne, 
ta wizyta przyczyniła się 
do zdecydowanie większej 
odwagi w podejmowaniu 
działań związanych z walką 
o wolność..

Powstanie Wielkopolskie 
stało się faktem.

Przyjazd Ignacego Jana 
Paderewskiego od wielu lat 
jest na swój sposób celebro-
wany w stolicy Wielkopolski, 
a inscenizacja 26 grudnia 
na Dworcu Letnim ściąga 
zawsze wielu mieszkańców 
regionu. To typowo patrio-
tyczne wydarzenie pozwala 
nam dorosłym nie zapomi-
nać o tamtych wydarzeniach, 
a dla najmłodszych jest do-
skonałą lekcją historii.  

Z kolei jak co roku 27 
grudnia o godz. 16.40 pod 
pomnikiem Powstańców 
Wielkopolskich w Poznaniu 
odbyły się główne uroczysto-
ści związane z tym niepodle-
głościowym zrywem. Po raz 
trzeci były to obchody Naro-
dowego Dnia Zwycięskiego 
Powstania Wielkopolskiego 
mającego status święta pań-
stwowego.

W wydarzeniu wzię-
li udział Marszałek Woje-
wództwa Wielkopolskiego 
Marek Woźniak, prezydent 
Poznania Jacek Jaśkowiak, 
Wojewoda Wielkopolski Mi-
chał Zieliński, oraz starosta 
powiatu poznańskiego Jan 
Grabkowski

Prezydenta RP Andrzeja 
Dudę reprezentował doradca 
prezydenta Wojciech Gaweł.

Oprócz wymienionych, 
w uroczystości wzięli udział 
także kombatanci, ludzie 
nauki, duchowieństwa, woj-
sko, przedstawiciele wielu 
organizacji, oraz jak zawsze 
harcerze.

Na koniec wieńce pod po-
mnikiem złożyli samorzą-
dowcy, delegacje służb i wielu 
organizacji.

Uroczystości kościelne 
odbyły się godz.12.30 w Po-
znańskiej Farze gdzie odpra-
wiono mszę św. w intencji 
powstańców.

Potem jak co roku wiązan-
ki kwiatów złożono na gro-
bie gen. Stanisława Taczaka, 
oraz płk. Wincentego Wie-
rzejewskiego. Hołd oddano 
również pod tablicami upa-
miętniającymi Ignacego Jana 
Paderewskiego, Franciszka 
Ratajczaka, marynarzy – po-
wstańców wielkopolskich, 
a także pod pomnikiem 15 
Pułku Ułanów Poznańskich.

Uroczystości jak zawsze 
miały miejsce nie tylko w Po-
znaniu, ale również w dzie-
siątkach miejscowości i to nie 
tylko w Wielkopolsce.

Pamiętajmy, Wielkopola-
nie sami wywalczyli sobie 
miejsce w niepodległej Pol-
sce.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj. Hieronim Dymalski

Pierwszy dzień pracy nowej Wojewody 
Wielkopolskiej Agaty Sobczyk

105 rocznica powstania wielkopolskiego

Weszła w życie ustawa o 
świadczeniu wspierającym 
skierowana do osób z nie-
pełnosprawnościami. Świad-
czenie wspierające jest nową 
formą pomocy, o którą od 1 
stycznia 2024 r. mogą ubiegać 
się pełnoletnie osoby z nie-
pełnosprawnościami, które 
mają status osoby z niepeł-
nosprawnością potwierdzony 
w formie: orzeczenia o nie-
pełnosprawności i jej stopniu 
wydanego przez zespoły do 
spraw orzekania o niepeł-
nosprawności; orzeczenia 
o niezdolności do pracy lub 
orzeczenia o niezdolności 
do samodzielnej egzystencji 
wydanego przez lekarzy orze-
kających w ZUS; orzeczenia 
o inwalidztwie wydanego 
przed wrześniem 1997 r. przez 
komisje lekarskie do spraw 
inwalidztwa i zatrudnienia.

Aby otrzymać świadcze-
nie wspierające, należy w 
pierwszej kolejności zgłosić 
się do wojewódzkiego zespo-
łu ds. orzekania o niepeł-
nosprawności, by uzyskać 
decyzję dotyczącą poziomu 
potrzeby wsparcia. Decy-
zja Wojewódzkiego Zespołu 
do Spraw Orzekania o Nie-
pełnosprawności określi 

poziom potrzeby wsparcia, 
który określono od 70 do 100 
punktów. Dopiero po otrzy-
maniu decyzji WZON osoba 
z niepełnosprawnością bę-
dzie mogła złożyć wniosek do 
ZUS o wypłatę świadczenia. 
Będzie można to zrobić wy-
łącznie drogą elektroniczną 
poprzez: Platformę Usług 
Elektronicznych (PUE) ZUS, 
portal Emp@tia lub banko-
wość elektroniczną.

Świadczenie wspierające 
będzie wynosić od 40 do 220 
proc. aktualnej wysokości 
renty socjalnej (obecnie wy-
nosi ona 1588,44 zł). Oznacza 
to, że na początku będą to 
kwoty od ok. 635 zł do bli-
sko 3495 zł, w zależności od 
poziomu potrzeby wsparcia. 
Świadczenie wspierające 
jest wprowadzane w trzech 
etapach. Osoby z 87–100 pkt 
mogą ubiegać się o nie od 
2024 r., osoby z 78–86 pkt – 
od 2025 r., zaś osoby z 70–77 
pkt – od 2026 r. Świadczenie 
wspierające będzie przysługi-
wać bez względu na dochód, 
będzie zwolnione z podatku 
dochodowego i nie będzie 
mogło zostać zajęte przez ko-
mornika.

Roman Szymański

Świadczenie wspierające
dla osób niepełnosprawnych
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Zapraszamy kandydatów 
do wyborów  

samorządowych
do promowania się  
w nr. 2 do 20 lutego 
i w nr. 3 do 20 marca

zapamiĘtaj ceny konkUrencji - damy ci wiĘcej!

ul. zachodnia 10 
nowy tomyśl
biuro@scrapssw.pl

SKUP SUROWCÓW WTÓRNYCH

tel. 536-859-982

wsad/niewsad 
blacha
puszka

SKUP ZłOMU

zestawy wypoczynkowe / systemy/ sypialnie
stoły i krzesła / meble kuchenne 

meble młodzieżowe
meblościanki

p.w melbeX  M.W Łukaszewscy
Wolsztyn ul. Przemysłowa 7   

www.melbex.pl   biuro@melbex.pl   tel. 68 347 13 58   czynne: Pn - Pt: 10 - 18   So: 10 - 14

Szczęśliwego 
Nowego Roku 

2024 
życzy:

ABC pod Dębem Miedzichowo
Czynne od pon. do sob. 6.00 - 20.30 

i w każdą niedzielę

Zapraszamy wszystkich klientów 
do naszego sklepu
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Pomimo bardzo trudnej sy-
tuacji finansowej był to rok 
rozwoju. Wartość miejskiego 
majątku wzrosła i poprawiła 
się jakość świadczenia wielu 
usług. Zakończyliśmy wiel-
kie, wieloletnie inwestycje 
i rozpoczęliśmy nowe, któ-
rych realizacja rozpocznie 
się lub zakończy w tym roku 
– mówi Piotr Ruszkiewicz, 
burmistrz Kościana. 

Najważniejszym wydarze-
niem było zakończenie rewi-
talizacji Rynku i ulicy Wro-
cławskiej przerywanej przez 
pandemię, wojnę w Ukrainie 
i bankructwo wykonawcy. Te 
niekorzystne i niezależne od 
miasta zdarzenia wpłynęły 
na wzrost kosztów i opóźnie-
nie w realizacji. Miasto mu-
siało wykazać się ogromną 
determinacją i podjąć duży 
wysiłek, aby dokończyć ten 
projekt, co docenił marszałek 
województwa podczas pod-
sumowania inwestycji.

Warto przypomnieć, że 
rewitalizację płyty rynku po-
przedziła gruntowna rewita-
lizacja ratusza i mieszczące-
go się w nim muzeum. 

W ubiegłym roku zakoń-
czyła się rozłożona na etapy 
termomodernizacja Szkoły 
Podstawowej nr 4. To co po-
czątkowo miało być „tylko” 
głęboką termomodernizacją 
zamieniło się w największy 
remont w sześćdziesięciolet-
niej historii szkoły.  Szkoła 
ma nowe okna i drzwi, nowy 
system centralnego ogrze-
wania i ciepłej wody wspo-

magany przez pompy ciepła 
i panele fotowoltaiczne, ener-
gooszczędne oświetlenie, do-
cieplone elewacje oraz dachy 
szkoły i hali sportowej. 

- Łącznie, miasto zainwe-
stowało w „czwórkę” ponad 
13 milionów złotych. Tak 
gruntownej przebudowy nie 
przeszła dotąd żadna z ko-

ściańskich szkół – mówi Piotr 
Ruszkiewicz. 

Miniony rok to także po-
czątek remontu stuletniego 
gmachu Szkoły Podstawowej 

nr 1. Za blisko 1,5 miliona 
złotych przebudowano dach 
i rozpoczęto kompleksową 
termomodernizację budyn-
ku i hali sportowej. Ta część 
inwestycji kosztować będzie 
ponad 7 milionów złotych.

We wrześniu Samorządo-
we Przedszkole nr 2 prze-
niosło się do nowej siedziby, 
którą wykonano w technolo-
gii pasywnej. Zapewnia ona 
zmniejszenie zapotrzebowa-
nia na energię przy maksy-
malnym komforcie użytko-
wania.  

Latem rozpoczęła się prze-
budowa zabytkowej kamie-
nicy przy zbiegu ulic Piłsud-
skiego i Grodziskiej, do której 
przeniesiony zostanie Środo-
wiskowy Dom Samopomocy. 
Koszt inwestycji przekracza 
5,6 miliona złotych. 

Za milion złotych wykona-
no nową kotłownię w Ośrod-

ku Rehabilitacyjnym.
Dużym przedsięwzięciem, 

wartym 1,3 mln zł, była bu-
dowa energooszczędnego 
oświetlenia ulicznego, w ra-
mach którego powstało  140 
nowych lamp. 

Pod koniec roku ruszyły 
przygotowania do wartej 4,5 
miliona remontu ulicy Bocz-
nej, a jednym z ostatnich 
działań w zakresie inwestycji 
w roku 2023 było ogłoszenie 
przetargu na wykonanie pro-
jektu i wybudowanie dwóch 
zadaszonych kortów teniso-
wych i  boisk wielofunkcyj-
nych z zapleczem socjalnym, 
które powstaną w pobliżu 
krytej pływalni. Ta inwesty-
cja kosztować będzie blisko 5 
milionów złotych.

Do sukcesów minionego 
roku należy także zaliczyć 
bezpłatne pozyskanie dla 
miasta działki o powierzchni 
ponad sześciu tysięcy metrów 
kwadratowych przy ulicy 
Okrężnej. O ten plac otoczony 
nowymi osiedlami samorząd 
starał się przez dwanaście lat. 
Powstanie tam zielony skwer 
z placem zabaw dla dzieci. 

Listę ubiegłorocznych do-
konań zamyka  pozyskanie 
promes na ponad 10 milio-
nów złotych na inwestycje 
drogowe, których realizację 
rozpocznie się w tym roku. 
Obejmą one ulice: Wodną, 
Garbarską, Masztalerza, Mo-
drzewiową, Kochanowskiego, 
Iwaszkiewicza, Słowackiego, 
Prusa, Jodłową i Kraszewskie-
go. 

jaki był dla kościana rok 2023? 

Szkoła Podstawowa nr 1 ma nowy dach i przechodzi termomodernizację.

Najważniejszym wydarzeniem 2023 roku było zakończenie rewitalizacji Rynku i ulicy Wrocławskiej.

Na termomodernizację i remont Szkoły Podstawowej nr 4 miasto wydąło ponad 
13 mln zł. 

wykonujemy usługi w zakresie:
a badania technicznye pojazdów w pełnym zakresie
a diagnostyka pojazdów a komputerowe sprawdzanie amortyzatorów
a naprawy samochodów osobowych wszystkich marek
a naprawy samochodów ciężarowych, autobusów, przyczep i naczep
a naprawa sprzętu rolniczego - ciągniki, kombajny itp
a mycie oraz konserwacja pojazdów a zbieżność kół w 3d
a naprawa i sprzedaż gaśnic oraz sprzętu p. poż. a spawanie aluminium 
a naprawa skrzyń biegów samochodów cięarowych iveco, mercedes, scania, 
Volvo, renault itp.

OKRĘGOWA 
StACJA 
KONtROLI 
POJAZDÓW

www.diagrolmet.pl
64-200 Wolsztyn, ul. Dworcowa 15F

tel./fax: 68 384 2223, tel. kom.  602 108 348,  602 578 443

do każdego badania technicznego - NIESPODZIANKA
postaw na tradycjĘ i doŚwiadczenie

AUTO KOMIS 
Orwat Rafa³   Serdecznie zaprasza

Karpicko, ul. Wczasowa 71/A (wylot na Nowy Tomyśl) 
tel. 600 87 29 15, 68/ 346 81 81

Czynne: Pn. Pt 10.00 18.00, Sob. Niedz. 10.00 14.00
     SKUP AUT ZA GOTÓWKĘ             www.auto-orwat.gratka.pl

aUtoryzowany dealer: 
nowy tomyśl  ul. kolejowa 17 – tel. 61 442 40 85,
               tel.  kom 602 775 274
zbąszyń  ul. poznańska 42 – tel. 68 386 75 04

STIHL MS-162 
pILaRKa SpaLINOwa

749,-899

nowoŚć

poradnia cHirUrgiczna
tel.  502 033 012  tel.  61 444 89 86

rejestracja czynna /wejście B/
GRODZISK WLKP. UL. POLNA 4

a wtorki 12.00 - 15.00 
a środy 13.00 - 18.00

Przychodnia Specjalistyczna
„POLIKLINIKA” NZOZ

REKLAMY I OGŁOSZENIA: 
powiaty@wp.pl / tel.  608 321 611
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tartak w rakoniewicach ul. dworcowa 5 a
Oferuje w cenach konkurencyjnych

 więźby, łaty, deski
Tel. 608444132

Najbardziej logiczne - dwaj po-
słowie. Mówienie o Jadwidze 
Emilewicz z Krakowa jest trudne, 
bo ten element (Krakowa) obcią-
ża ją. Można spróbować znaleźć 
ludzi, którzy...
- Tadeusz Zysk już do tej rzeki nie 
wchodzi?
- Nie, nie...
- mówił w porannej rozmowie 
Zysk. 
Wybory samorządowe praw-
dopodobnie 7 kwietnia. Start 
zadeklarował obecny prezydent 
Poznania Jacek Jaśkowiak. Obóz 
prawicy jeszcze nie wystawił 
swojego kandydata.

Poniżej cała rozmowa:
Łukasz Kaźmierczak: Niedaw-
no obchodziliśmy urodziny 
Tolkiena.
Tadeusz Zysk: Jesteśmy wydaw-
cą Tolkiena. W Polsce pojawił 
się jako jedno z pierwszych tłu-
maczeń na początku lat 60., ale 
przeszedł bez echa. Dopiero 
wznowienie w latach 80. zmieni-
ło sytuację.

Ja tego Tolkiena celowo chcia-
łem użyć, bo jednak o polityce 
będziemy rozmawiać. Pan jest 
trochę obserwatorem. Czy nie 
żyjemy w tolkienowskim świe-
cie, że nad Wisłą walczą ze sobą 
Gondor i Rochan.
Coś w tym jest, ale bałbym się 

przenoszenia świata literackiego 
do rzeczywistego.

Bogusław Sonik na naszej ante-
nie mówił, że te wybory to była 
bitwa dwóch armii i te armie 
zwarły szeregi i poza nie, nie wy-
chodzą. Nasze społeczeństwo 
zostało tak spozycjonowane.
Tak, ale w dużej mierze przez 
polityków. Ale jeśli spojrzymy na 
wyniki wyborów na chłodno, to 
Polacy myślą o Polsce jako jedno-
ści i chcieliby znaleźć coś, co by 
połączyło, tym czymś miała być 
Trzecia Droga, tylko, że to tak nie 
do końca wyszło. Szukają czegoś 
jeszcze, nie ma wątpliwości, że 
społeczeństwo wskazało zwy-
cięzcę, czyli Prawo i Sprawiedli-
wość.

Takie zwycięstwo, nie zwycię-
stwo.
Macie być z kimś. My was ceni-
my, ale chcemy, żeby ktoś was 
kontrolował. W ogóle jako Polacy 
jesteśmy nastawieni na koopera-
tywę.

Politycy doprowadzili do 
ogromnej polaryzacji. To się 
pogłębia.
Część z nich padnie ofiarą tej po-
laryzacji. Polaryzacja prowadzi 
w ślepą uliczkę. My nie mamy 
nikogo nowego. Lewica jest tym 
czymś, co było kiedyś i z hańbą 

odeszło w przeszłość komuni-
zmu.

To środowisko wymiera.
Ale zainfekowało ten progresyw-
no-lewicowy sposób myślenia. 
Społeczeństwo polskie miało 
ciekawe połączenie konserwa-
tywnej części, np. związanej z 
Kościołem, z czymś progresyw-
nym.

Jan Rokita powiedział, że stan 
wojny tych dwóch armii i te 
wydarzenia powyborcze, m.in. 
spór o media, że to wymonto-
wywanie bezpieczników pań-
stwa. On to mówił jako pań-
stwowiec.
Mi dość blisko do jego poglądów, 
w sensie państwowości. Dziwię 
się, że PO zabrakło cierpliwości. 
Prędzej czy później dostaną te 
rzeczy.

Ale PiS też zabrakło cierpliwo-
ści.
Też, tylko, że Jarosław Kaczyński 
jest prawnikiem. Wie, jak można 
zmieniać prawo. Donald Tusk 
jest takim chłopakiem z ferajny, 
to pierwszy sygnał, że PO po-
niesie porażkę w tej wojnie. Oni 
pierwsi to zaczęli, dużo stracili, 
oni infekują. Hołownia wydzwa-
nia do sędziów, ustala wyroki. W 
wyniku działań PiS zaczęto kwe-
stionować prawo, to najgorsze.

Jest argumentacja, żeby przy-
wrócić konstytucyjność musi-
my użyć...
Siłę.

Na przykład. Prof. Sadurski 
powiedział, że konstytucja jest 
pułapką założoną na demokra-
tów.
Na pewno. Polacy tego nie lubią. 
Chcą mieć stabilną sytuację, a 
walka dwóch potężnych plemion 
do tego nie prowadzi.

Czy Donald Tusk, który wrócił, 
jest inny? Wyciągnął wnioski?
To jest w wersji turbo. Nie po-
trafili znaleźć kogoś, kto by był 
wojownikiem, jak Jarosław Ka-
czyński, ale który miałby wiedzę. 
(Tusk) tego nie miał, bo skąd 
miałby mieć? Prezydent Kwa-
śniewski mówił o nim, że jest 
mściwy, agresywny, myślę, że to 
zdecydowało o agresji, co będzie 
bardzo szkodliwe dla niego.

Mam wrażenie, że PiS po po-
rażce nie wypracowało jakiegoś 
sposobu przedefiniowania rze-
czywistości. Polska się zmieni-
ła i PiS tego nie zauważył - tak 
mówił pan przed wejściem do 
studia.
PiS musi zewrzeć szeregi, bo jest 
atakowany, ten atak też uspój-
nia, ale musi też ocenić sytuację 
i zdefiniować. Główny powód 

porażki to nieumiejętność zde-
finiowania, co się w Polsce stało 
między rokiem 2005-2020. Pol-
ska się zmieniła - to zasługa PiS 
i Jarosława Kaczyńskiego, co jest 
zresztą przyczyną porażki. Po-
lacy się zmienili. Nie można ich 
oceniać w kategorii czytelników 
Gazety Wyborczej. Wieś jest tak 
zmodernizowana...

Mentalność pana, który protek-
cjonalnie podchodzi do tych, 
których wyzwala.
Donald Tusk to taki chłopak z 
ferajny, który łokciami idzie do 
sukcesu. On osiągnął duży suk-
ces. I Jarosław Kaczyński, który 
ma inteligenckie pochodzenie, 
głęboko zakorzeniony w tradycji 
szlacheckiej, który wyciąga Pol-
skę z niewoli, on miał tę metodę. 
Kaczyński ma bardzo wiele men-
talności z prawa niemieckiego. 
Prawo takie solidne. A ja jestem 
Anglosasem, ten Tolkien.

Czy pana zdaniem Jarosław Ka-
czyński wyciągnął wnioski z tej 
porażki?
Jarosław Kaczyński jest inteli-
gentny i potrafi wyciągać wnioski 
z porażki, gdyby nie potrafił, to 
nie byłby politykiem.

Czy nie jest mimo wszystko po-
litykiem starej daty?
Ja też już jestem starej daty. Od-

młodzenie się kojarzy z 16-latka-
mi w polityce. Można mieć 16 lat i 
być staruszkiem, można mieć 80 
lat i być młodym.

W kwietniu wybory samorzą-
dowe. Jacek Jaśkowiak tu, w 
tym studio mówił, że wystar-
tuje. Kogo powinna wystawić 
zjednoczona prawica?
Osobę, która przygotuje grunt 
zmiany w przyszłości.

Nie polityk?
Trudno powiedzieć.

Nie chce pan podawać nazwisk.
Najbardziej logiczne - dwaj po-
słowie. Mówienie o Jadwidze 
Emilewicz z Krakowa jest trudne, 
bo ten element (Krakowa) obcią-
ża ją. Można spróbować znaleźć 
ludzi, którzy...

Tadeusz Zysk już do tej rzeki 
nie wchodzi.
Nie, nie.

Czy pan wznowi książkę Niem-
cewicz? Serial „1670” robi furorę.
Warto, ona się sprzedała, jest 
bardzo ciekawa, analizuje sytu-
ację wydawało się historyczną, 
ale bardzo aktualną. Fajnym 
wydarzeniem była książka Kac-
pra Płażyńskiego. On dokonu-
je fajnej diagnozy, która by się 
przydała.

Kto powinien być prezydentem Poznania?
GośĆ Porannej rozmowy radia Poznań
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5 stycznia 2024r. w Komorni-
kach odbył się tradycyjny już 
Koncert Noworoczny. Tym 
razem przed publicznością 
wystąpiła Wind Cameral Or-
chestra prowadzona przez 
Pawła Joksa, składająca się 
z absolwentów uczelni mu-
zycznych, w tym mieszkań-
ców gminy Komorniki. Po 
kilkuletniej przerwie koncert 
znów zagościł w sali Gminne-
go Ośrodka Sportu i Rekre-
acji, gdzie mogła się zebrać 
większa liczba gości, aby 
wspólnie i muzycznie powi-
tać Nowy Rok.  

Spotkanie rozpoczęło się 
od przemówienia gospodarza 
gminy Komorniki, Jana Bro-
dy. Wójt mówił o dobrej sytu-
acji gminy, o coraz lepszych 
warunkach życia w tym miej-
scu, co potwierdzają wysokie 
lokaty w organizowanych 
rankingach. Sytuacja finan-
sowa gminy była w poprzed-
nim roku lepsza, niż można 
się było spodziewać, w tym 
zapowiada się na jeszcze ko-
rzystniejsza, a budżet pierw-
szy raz w tej kadencji uchwa-
lony został przez radnych 
jednogłośnie. Wójt dziękował 
wszystkim, którzy w aktyw-
ny sposób uczestniczą w ży-
ciu gminy. Podczas wystąpie-

nia ogłosił, że kończąca się 
kadencja samorządu jest jego 
ostatnią. Po 21 latach kie-
rowania gminą zostawia ją 
następcy, ale z działalnością 
samorządową nie planuje 
rozstać się na zawsze. Jak 
można się domyślać, będzie 
ubiegać się o mandat w innej 
jednostce samorządu.  

Prowadzący wydarzenie 
Olga Karłowska (sekretarz 
gminy) i Tomasz Stellmaszyk 
(zastępca wójta) jak zwykle 
czynili to z poczuciem humo-
ru. Powitali gości, w tym sena-
tora Waldemara Witkowskie-
go i posła, mieszkańca gminy 
Bartosza Zawieję, przewodni-
czącego Rady Gminy Maria-
na Adamskiego. Zaproszenie 
przyjęli też samorządowcy 
powiatowi, wojewódzcy, re-
prezentanci władz sąsiednich 
gmin i miast, gminni radni, 
kierownictwo i przedstawi-
ciele instytucji współpracu-
jących z gminą i działających 
na jej rzecz, społecznych 
organizacji. Poseł Bartosz 
Zawieja mówił o ciągłym roz-
woju gminy będącej dobrym 
miejscem do życia. Tomasz 
Stellmaszyk nie omieszkał za-
sugerować, że liczy z nim na 
współpracę. Wicemarszałek 
Wojciech Jankowiak, dzięku-

jący wójtowi za wieloletnią 
działalność, podczas której 
gmina bardzo się rozwinęła 
i wciąż ma świetne perspek-
tywy, wspomniał o paździer-
nikowych wyborach i objęciu 
władzy przez ugrupowania 
sprzyjające samorządności.

Po wszystkich przemówie-
niach przyszła pora na muzy-
kę. Wind Cameral Orchestra 
zagrała utwory z gatunku 
musicalu i muzyki filmowej, 
przy której goście świetnie 
się bawili. Podczas koncer-
tu nie zabrakło też elemen-
tów humorystycznych. Duże 
wrażenie na widowni wywarł 
występ solistyki – Doroty 
Wróblewskiej.

Gdy wybrzmiał „Marsz Ra-
detzky’ego” Johanna Straussa 
II, na scenę zaproszony zo-
stał przewodniczący Marian 
Adamski, który od lat przy 
takich okazjach wygłasza 
toasty za pomyślność gminy. 
Mówił o jej dobrej sytuacji 
dzięki zaangażowaniu wielu 
ludzi i współpracy z przyja-
ciółmi, jakich jej nie brakuje, 
o dobrych perspektywach fi-
nansowych. Złożył gościom 
noworoczne życzenia. Po 
wzniesieniu toastu goście 
przystąpili do degustacji 
wielkiego tortu.

muzyczne przywitanie nowego roku

tomasz brycHcy
ul. poznańska 34 ,grodzisk wlkp.
tel. 601 668 680

ZAKŁAD KAMIENIARSKI 

nagrobki granitowe

szeroka gama wyrobów
remonty, renowacje
galanteria nagrobków
lampy, wazony, liternictwo itp.
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Za nami uroczyste ślu-
bowanie oraz wręczenie  
przez Włodzimierza Hibnera  
– Burmistrza Nowego To-
myśla, aktu nadania stopnia 
awansu zawodowego na-
uczyciela mianowanego dla: 
Katarzyny Chmielewskiej  
– nauczycielki edukacji wcze-
snoszkolnej w Szkole Podsta-
wowej im. Marii Konopnickiej 
w  Borui Kościelnej, Kamili 
Moniki Horowskiej – nauczy-
cielki edukacji wczesnoszkol-
nej w  Szkole Podstawowej im. 
Marii Konopnickiej w Borui 
Kościelnej oraz Bartłomieja 
Janusza – nauczyciela religii 

w Szkole Podstawowej nr 2 
im. Marii Skłodowskiej – Cu-
rie w Nowym Tomyślu.

Podczas uroczystości 
obecna była Grażyna Pogo-
nowska – zastępca burmi-

strza, Sylwia Czarnecka – dy-
rektor Szkoły Podstawowej 
w Borui Kościelnej oraz Miro-
sława Jurga – dyrektor Szkoły 
Podstawowej nr 2 w Nowym 
Tomyślu. 

Z kostki brukowej powstała 
część drogi dojazdowej do 
świetlicy wiejskiej i strażni-
cy OSP wraz z chodnikiem, 
zjazdami i odwodnieniem. 
Koszt zadania to 179 763,27 
zł, a Wykonawcą była firma 
Qbruk Krzysztof Kubicki 
z Glinna.

Trwa budowa stadionu lek-
koatletycznego w Nowym To-
myślu. Włodzimierz Hibner 
– Burmistrz Nowego Tomyśla 
dąży do uzyskania dofinan-
sowania na budowę bieżni na 
modernizowanym stadionie. 
Pod koniec grudnia 2023 roku 
spotkał się z Tomaszem Wik-
torem - Dyrektorem Depar-
tamentu Sportu i Turystyki 
w Urzędzie Marszałkowskim 
w Poznaniu. Rozmowy do-
tyczyły przede wszystkim 
możliwości uzyskania dofi-
nansowania, ale także przy-

szłościowych planów, w tym 
optymalnych rozwiązań, do-
tyczących budowy basenu, 
a także wariantów dofinan-
sowania rozwoju turystyki.

Na początku stycznia tego 
roku burmistrz podpisał 
wniosek o dofinansowanie 
zadania z zakresu infrastruk-
tury realizowanego przez Sa-
morząd Województwa Wiel-
kopolskiego, który dotyczy 
budowy pełnowymiarowej 
bieżni okólnej o długości 400 
m i nawierzchni syntetycz-
nej.

Obchody 105. rocznicy rozpo-
częły się na cmentarzu w Bu-
kowcu, gdzie Włodzimierz 
Hibner – Burmistrz Nowego 
Tomyśla, Leszek Drążkowiak 
– sołtys Bukowca i jednocze-
śnie wiceprzewodniczący 
Rady Miejskiej w Nowym To-
myślu oraz delegacja harce-
rzy wraz z Ochotniczą Strażą 
Pożarną złożyli kwiaty przy 
mogile ś.p. Feliksa Pięty – po-
wstańca, mieszkańca Bukow-
ca, który poległ w walkach 
pod Łomnicą w wieku 23 lat. 
W uroczystości wzięli udział 
przedstawiciele Stowarzy-
szenia Kibiców Lecha Poznań 
z p. Izabelą Jarzyną na czele. 
Kibice przyczynili się do re-
nowacji grobowca powstań-
ca Feliksa Pięty. Wartę przy 
mogile trzymali członkowie 
grupy rekonstrukcyjnej To-
warzystwa Działań Histo-
rycznych im. Feliksa Pięty 
w Barwach 57 Pułku Piechoty 
Karola II Króla Rumunii.

Główna uroczystość pa-
triotyczna miała miejsce 
w Nowym Tomyślu na Placu 
Niepodległości. W obcho-
dach uczestniczyli przed-
stawiciele Sejmu i  Senatu 
Rzeczypospolitej Polskiej, 
władze samorządowe, har-
cerze, poczty sztandaro-
we, przedstawiciele służb 
mundurowych, członkowie 
miejscowych OSP, Towarzy-
stwo Działań Historycznych 

im. Feliksa Pięty w Barwach  
57 Pułku Piechoty Karola II 
Króla Rumunii, goście a także 
liczni mieszkańcy. Uroczyste 
przemówienia wygłosili: Jan 
Filip Libicki – senator RP, Ja-
kub Rutnicki – poseł na Sejm 

RP oraz Włodzimierz Hibner 
– Burmistrz Nowego Tomy-
śla. Złożono okolicznościowe 
wiązanki, a na zakończenie 
członkowie Stowarzyszenia 
Kibiców Lecha Poznań odpa-
lili race. 

Awanse zawodowe nauczycieli 

Zakończyły się prace w Wytomyślu
Działania w kierunku dofinansowania na bieżnię 

Obchody 105. rocznicy wybuchu 
zwycięskiego powstania wielkopolskiego

Gmina Nowy Tomyśl otrzy-
mała dofinansowanie w wy- 
sokości prawie 700 tys. zł 
w ramach Rządowego Fun-
duszu Polski Ład: Program 
Inwestycji Strategicznych – 
edycja dziewiąta – Rozświe-
tlamy Polskę, z przeznacze-
niem na zadanie pod nazwą 
„Modernizacja infrastruk-
tury oświetleniowej na te-
renie Gminy Nowy Tomyśl”. 
Kwota dofinansowania sta-
nowi 80% kosztów zadania. 
Inwestycja polegać będzie 
na modernizacji infrastruk-
tury oświetleniowej na te-
renie naszej gminy poprzez 
wymianę opraw nieenergo-
oszczędnych na nowe ener-
gooszczędne oprawy LED. 
Działanie ma na celu popra-
wę efektywności energetycz-
nej poprzez obniżenie ener-
gochłonności oświetlenia. 

Od lat burmistrz wraz 
z pracownikami stara się do-

brze oświetlać przejścia dla 
pieszych, tak aby były one 
bezpieczne w okresie zmroku 
i nocy. W grudniu ubiegłego 
roku w centrum Nowego To-
myśla zamontowano nowe 
progi płytowe (podwyższo-
ne przejścia dla pieszych) na  
ul. Tysiąclecia oraz ul. Mu-
siała. Pojawiły się także wy-
świetlacze prędkości przy  
ul. 3-go Stycznia, ul. Zbą-

szyńskiej oraz przy przedłu-
żeniu ul. Sienkiewicza w Pa-
proci. Wykonawcą była firma 
RAWZNAK Sp. z o.o. Sp. k. 
z Rawicza, a koszt zadania 
wyniósł prawie 130 tys. zł. 

Zamówienie współfinanso-
wane zostało ze środków Unii 
Europejskiej w ramach Pro-
gramu Operacyjnego Infra-
struktura i Środowisko 2014-
2020 kwotą ponad 120 tys. zł.

Stawiamy na widoczność i bezpieczeństwo

50 lat minęło… pary z terenu naszej 
Gminy świętowały jubileusz 50-lecia 

pożycia małżeńskiego
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Ostatni rok to prawdziwy 
taneczny maraton dla pary 
Daniel Mrozek i Oliwia Ma-
tuszewska, którzy ponownie 
potwierdzili wysoką formę 
na parkietach krajowych 
i międzynarodowych turnie-
jów.

Rozpocznijmy od lokal-
nego triumfu – Mistrzostw 
Okręgu, gdzie Daniel i Oliwia 
sięgnęli po tytuły mistrzow-
skie, zdobywając uznanie 
wśród krajowej elity tańca 
towarzyskiego. Ich taneczna 
pasja przeniosła się na eu-
ropejską scenę podczas Mi-
strzostw Europy, gdzie para 
z Polski uplasowała się na im-
ponującym 15. miejscu. To nie 
tylko prestiżowy wynik, ale 
również dowód na ich profe-
sjonalizm i zaangażowanie. 
Blackpool Dance Festival, 
uznawane za najważniejszy 
turniej tańca na świecie, stało 
się polem kolejnych triumfów 
dla Daniela i Oliwii. Wśród 
120 par z całego globu, para ta 
zajęła zaszczytne 17. miejsce, 
potwierdzając swoją pozycję 
w światowej czołówce tańca 
towarzyskiego. Międzynaro-
dowy turniej tańca towarzy-
skiego „Open to the World” 
w Ożarowie Mazowieckim 
był kolejnym etapem ich suk-
cesów, gdzie para zdobyła 6. 

miejsce, zachwycając widzów 
precyzją i ekspresją taneczną. 
Mistrzostwa Polski w Zielo-
nej Górze były doskonałym 
finałem tego tanecznego 
roku. Daniel Mrozek i Oliwia 
Matuszewska zajęli 7 miejsce, 
utwierdzając swoją pozycję 
jako jednej z najlepszych pol-
skich par tanecznych.

Ich historia sukcesu nie 
tylko inspiruje lokalną spo-
łeczność taneczną, ale tak-
że dowodzi, że polskie pary 
mogą z powodzeniem ry-
walizować na najwyższym 
poziomie. Daniel i Oliwia są 
prawdziwym przykładem 
determinacji, talentu i pasji, 
które prowadzą do osiągnię-
cia marzeń na światowej sce-
nie tanecznej. Gratulujemy!

W dniu 20.12.2023 r. zakoń-
czono zadanie „Przebudowa 
pasa drogowego drogi po-
wiatowej nr 3580P Gnin-Ru-
chocice -Zielęcin obejmująca 
budowę ścieżki pieszo - rowe-
rowej na odcinku Ruchocice 
- Gnin”.

Wartość brutto wyko-
nanej inwestycji wyniosła 
594 075,98 zł. Inwestycja 
w ramach operacji „Rozwój 
infrastruktury rowerowej 
za sprawą budowy ścieżki 
pieszo-rowerowej Ruchoci-

ce-Gnin” zgodnie z umową 
o przyznaniu pomocy nr 
02585-6935-UM1514159/22 
została wsparta w ramach 
rozwoju obszarów wiejskich 
z udziałem środków Euro-
pejskiego Funduszu Rolnego 
na rzecz Rozwoju Obszarów 
Wiejskich w ramach Pro-
gramu Rozwoju Obszarów 
Wiejskich na lata 2014-2020 
w kwocie 250 000,00 zł.

W ramach inwestycji zosta-
ło wybudowane 400 metrów 
ścieżki pieszo-rowerowej.

W dniu 22.12.2023 r. zakoń-
czono zadanie „Remont drogi 
gminnej 544020P w miej-
scowości Rakoniewice Wieś 
– odcinka długości ok. 200 
mb”.

Wartość brutto wykona-
nej inwestycji wyniosła 159 
621,59 zł. Inwestycja zgodnie 
z umową nr 23.40/23 została 
dofinansowana z Rządowe-
go Funduszu Rozwoju Dróg 
w kwocie 78 828,66 zł.

Kolejne sukcesy Oliwii i Daniela!

Ścieżka do gnina już gotowa!

Kolejny odcinek drogi 
wyremontowany!

Uroczyste obchody 105. rocz-
nicy wybuchu Powstania 
Wielkopolskiego w Gminie 
Rakoniewice trwają dalej. 29 
grudnia 2023 roku, w Sali Se-
syjnej rakoniewickiego urzędu 

spotkały się rodziny Powstań-
ców, którzy w 2023 roku zło-
żyli wniosek o „oznakowanie 
grobu powstańca”. Spotkanie 
było podsumowaniem szóstej 
i siódmej już tury programu, 

który Gmina Rakoniewice 
realizuje nieprzerwanie od 
2018 roku. W sumie do Urzę-
du Miejskiego Rakoniewic, w 
ramach kolejnych tur naboru, 
złożono wnioski o przygoto-

wanie piętnastu tablic.
Zachęcamy do dalszego 

wnioskowania o wykonanie 
tablic Powstańców Wielko-
polskich w celu oznakowania 
grobów. 

Dnia 6 stycznia 2024, jak co-
rocznie, tym razem w OSP 
Łąkie spotkali się strażacy 
z naszej gminy.

Uroczystość rozpoczęła się 
mszą świętą w intencji stra-
żaków w kościele parafial-
nym w Gościeszynie. Mszę 
celebrowali ks. proboszcz Jó-
zef Wachowiak oraz ks. pro-
boszcz Dariusz Kmieciak.

Po mszy rodziny strażackie 
zebrały się w sali wiejskiej 
w Łąkiem, aby tradycyjnie 
podzielić się opłatkiem.

Swoją obecnością za-
szczycili nas przedstawiciele 
władz gminy Rakoniewice:

a przewodniczący rady 
miejskiej Rakoniewic Krzysz-
tof Krawczyk;

a zastępca Burmistrza Ra-
koniewic Arkadiusz Pawłow-
ski;

a skarbnik gminy Łukasz 
Ślaga;

a młodszy refernet ds. 
Ewidencji Działalności Go-
spodarczej, Powszechny 
Obowiązek Obrony, OC, 
Ppoż- Natalia Prawucka- Ko-
ler

a naczelnik Muzeum Po-
żarnictwa w Rakoniewicach 
Hubert Koler

a prezes zarządu oddziału 

powiatowego ZOSPRP Leszek 
Chojnacki;

a sołtys Łąkiego Halina 
Wajs;

a proboszczowie parafii 
w Gościeszynie i Ruchoci-
cach.

Po części oficjalnej zapro-
szeni goście i strażacy wraz 
z osobami towarzyszącymi 

bawili się do późnych godzin 
nocnych.

Zarząd Związku serdecz-
nie dziękuje przybyłym go-
ściom, szczególnie panu 
Burmistrzowi za wsparcie 
finansowe naszej uroczysto-
ści.

Zarząd oddz. M-G ZOSPRP
W Rakoniewicach

W grudniu, w Szkole Podsta-
wowej w Rakoniewicach, od-
był się turniej podsumowują-
cy projekt Lego. Wzięło w nim 
udział sześć drużyn, z klas 
IV- VI, ze szkół gminy Rako-
niewice. Każda grupa liczyła 
od 6-10 osób.

Turniej był zwieńczeniem 
projektu, który trwał od 18 
września do 08 grudnia. Or-
ganizatorem i pomysłodawcą 
konkursu byli przedstawicie-
le Gminy Rakoniewice wraz 
z fundacją „ale Nauczanie” 
z Przeźmierowa. Zajęcia 
odbywały się pod czujnym 
okiem przeszkolonych w tym 
zakresie nauczycieli naszych 
szkół. Tematem przewodnim 
tej edycji była edukacja ener-
getyczna. 

Sam projekt jest innowa-
cyjnym, międzynarodowym 
programem edukacyjnym, 
który łączy elementy robotyki 
z naukami ścisłymi. Drużyny 
spotykają się na turniejach, 
projektując, budując i progra-
mując roboty, które muszą 
wykonać określone zadania 
konkursowe, zgodne z tema-

tem przewodnim. Dzięki ta-
kim zajęciom, dzieci uczą się 
pracy zespołowej i projekto-
wej. Młodzi konstruktorzy 
kształtują również swoje kry-
tyczne myślenie, rozwijają 
kreatywność, nabierają pew-
ności siebie oraz polepszają 
swoje umiejętności w zakresie 
komunikacji i rozwiązywania 
problemów. Istotnym aspek-
tem jest również rozwijanie 
umiejętności myślenia anali-
tycznego, logicznego i tech-
nicznego. 

Edycja o tematyce ener-
getycznej dodatkowo miała 
przybliżyć dzieciom pojęcie, 
tak ważnej obecnie, energii 
atomowej oraz odnawialnych 
i nieodnawialnych źródeł 
energii. Głównym założeniem 
tych zajęć było kształtowanie 
właściwych nawyków i budo-
wanie świadomości energe-
tycznej już od najmłodszych 
lat.

Wszyscy uczestnicy zo-
stali nagrodzeni medalami, 
a zdobywcy I miejsca również 

pucharem oczywiście z kloc-
ków Lego. Zwycięzcami tur-
nieju zostali uczniowie szkoły 
w Ruchocicach. Drugie i trze-
cie miejsce zajęły drużyny ze 
szkoły w Rakoniewicach. Na 
dalszych miejscach znalazły 
się szkoły z Łąkiego, Jabłonny 
i Rostarzewa.  

Wszystkim zaangażowa-
nym w organizacje zajęć oraz 
samego turnieju dziękujemy. 
Uczestnikom serdecznie gra-
tulujemy i już czekamy na ko-
lejną edycję First Lego League.

Spotkanie rodzin Powstańców Wielkopolskich oznaczonych tabliczką 
powstańczą

spotkanie opłatkowe strażaków

finał first lego league

Zdjęcie grupowe uczestników szkół z terenu Gminy Rakoniewice.
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P. H. ANDRZEJ CIORGA
OSPRZĘT ELEKTRYCZNY, ARMATURA SANITARNA

PŁYTKI, KLEJE, FARBY, SILIKONY, GWOŹDZIE, ŚRUBY

WIELICHOWO, ul. Ogrodowa 11, tel. 61/44 40 145
RAKONIEWICE, ul. Garbary, tel. 61/44 41 062
RAKONIEWICE, ul. Kościelna, tel. 61/44 41 007
NOWY TOMYŚL ul. Długa, tel. 61/44 21 068, 61/44 41 210
KAMIENIEC, ul. Główna 23, tel. 61/44 24 841
CZYNNE OD 7.00 DO 18.00   SOBOTY 7.00 - 15.00

Projekt gotowy! Mowa o torze 
pumptrack, który docelowo 
powstać ma na działce przy 
ulicy Fabrycznej, Berzyna. 
Teren ten Gmina Wolsztyn 
nieodpłatnie przejęła od Kra-
jowego Ośrodka Wsparcia 
Rolnictwa. Na realizację tej 
inwestycji samorząd gmi-
ny starać będzie się o środki 
zewnętrzne. Obiekt składać 

będzie się z toru EasyPump 
dla średnio-zaawansowa-
nych oraz MiniPump dla 
początkujących użytkowni-
ków. Obok powstaną place do 
wypoczynku oraz elementy 
małej architektury – ławki, 
kosze na śmieci, stojaki na 
rowery.

Czym jest pumptracjk?
To rowerowy plac za-

baw, specjalnie stworzony 
tor przeszkód składającym 
się z garbów zakrętów pro-
filowanych oraz małych 
„hopek” ułożonych w ta-
kiej kolejności, aby możli-
we było rozpędzanie się 
i utrzymywanie prędkości 
bez konieczności pedałowa-
nia. Nabieranie prędkości 
możliwe jest dzięki odpo-

wiednio wyprofilowanym 
przeszkodom (garbom), na 
których użytkownik wyko-
nując ruchy góra-dół (tzw. 
pompowanie) porusza się 
w wybranym kierunku wy-
korzystując siłę ciężkości 
i siłę odśrodkową. Jazda na 
pumptracku świetnie wpi-
suje się w nurt sportów po-
pularnych wśród młodzieży, 

których uprawianie nie wy-
maga monotonnych trenin-
gów, lecz jest ciągłą zaba-
wą. Jazda na torze angażuje 
wszystkie grupy mięśniowe 
i jest niesamowicie wyma-
gająca fizycznie. Pumptrack 
pozwala małym dzieciom 
w bezpieczny sposób oswoić 
się z rowerem na nierówno-
ściach terenu, jak i stawia 

wyzwanie doświadczonym 
zawodnikom

Jeździć można na wszyst-
kim co ma kółka: rowerach 
górskich, rowerach BMX, 
rowerkach dziecięcych ro-
werkach biegowych, hulajno-
gach, deskorolkach, a nawet 
na rolkach. Pumptrack może 
spełniać rolę toru dla każde-
go.

będzie pumptrack w wolsztynie

Podczas grudniowej sesji 
Rady Miejskiej w Wolsztynie 
przyjęty został budżet na 
rok 2024. Jak podkreślił Bur-
mistrz Wolsztyna Wojciech 
Lis wiele z zaplanowanych 
inwestycji realizowanych 
będzie ze znaczącym dofi-
nansowaniem środkami ze-
wnętrznymi.

Z funduszy europejskich 
do Gminy Wolsztyn popłynie 
347.384,88 zł na rozwój elek-
tronicznych usług publicz-
nych z zakresu gospodarki 
odpadami oraz 2.658.028 zł 
na budowę drogi Nowe Tłoki 
– Głodno. Na ten cel samo-
rząd miejski pozyskał także 
1.166.108,46 zł z Rządowe-
go Funduszu Rozwoju Dróg. 
Z tego źródła pochodzi tak-
że 415.414,90 zł na budowę 
dywanika bitumicznego na 
ulicach Dworcowej i Komo-
rowskiej w Wolsztynie.

Inwestycje realizowane 
będą także z dofinansowa-

niem Rządowego Funduszu 
Polski Ład Program Inwe-
stycji Strategicznych. Przede 
wszystkim rozpocznie się 

remont zabytkowego budyn-
ku pałacowego w Wolszty-
nie - etap I, na który Gmina 
otrzymała dofinansowania 

5.000.000 zł. Trwa już na-
tomiast modernizacja ener-
getyczna Szkoły Podstawo-
wej nr 3 w Wolsztynie oraz 

termomodernizacja Zespołu 
Szkol no -P r z e d szkol ne go 
w Świętnie. Na te cele zdo-
byte dofinansowania wy-
niosło kolejno 2.200.000 zł 
i 787.500 zł. Ponad milionowe 
wsparcie zewnętrzne obej-
mie inwestycje realizowane 
w Nowej Obrze. Tu na budo-
wę sieci wodociągowej o dłu-
gości ponad 2,5 km samorząd 
pozyskał 350.000 zł, a na bu-
dowę świetlicy wiejskiej wraz 
z infrastrukturą techniczną 
i miejscami postojowymi 
700.000 zł.

Dużą inwestycją będzie bu-
dowa przyszkolnej hali spor-
towej w Starym Widzimiu. 
Na ten cel samorząd pozyskał 
dotację z budżetu państwa 
w wysokości 2.370.000 zł. 
Środki pochodzić będą z Pro-
gramu OLIMPIA – Program 
Budowy Przyszkolnych Hal 
Sportowych na 100 Lecie 
Pierwszych Występów Re-
prezentacji Polski na Igrzy-

skach Olimpijskich.
Nie można zapomnieć tak-

że o niemałym wsparciu fi-
nansowym z Rządowego Pro-
gramu Odbudowy Zabytków. 
W tym przypadku Gmina 
Wolsztyn pozyskała 500.000 
zł na przebudowę budynku 
Muzeum Dr. Roberta Kocha 
w Wolsztynie oraz 117.600 
zł na fumigacja obiektów 
drewnianych - muzealiów 
nieruchomych w Skanse-
nie Budownictwa Ludowe-
go Zachodniej Wielkopolski 
w Wolsztynie.

Podliczając okaże się, iż 
w roku 2024 dofinansowa-
nia, które Gmina Wolsztyn 
pozyskała na realizację inwe-
stycji, wyniosą dużo ponad 16 
mln zł. - Trzeba zaznaczyć, iż 
cały czas staramy się pozy-
skać kolejne środki i w ciągu 
roku rozszerzyć wachlarz in-
westycji, które będą realizo-
wane przy ich udziale – mówi 
Burmistrz Wojciech Lis.

inwestycyjny rok 2024: ponad 16 mln zł środków 
zewnętrznych na inwestycje w gminie wolsztyn
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W niedzielne popołudnie, 10 
grudnia społeczność gminy 
Przemęt zgromadziła się, by 
uczestniczyć w uroczystym 
otwarciu nowej, nowoczesnej  
i jedynej w gminie siłowni – 
RAMPA – studio treningu.

To wyjątkowe wydarzenie 
było prawdziwym świętem 
dla miłośników aktywnego 
trybu życia, a atmosfera peł-
na energii i motywacji wpro-
wadziła wszystkich w sporto-
wy nastrój.

W oficjalnym otwarciu 
uczestniczyły władze gminy: 
Wójt Gminy Przemęt Janusz 
Frąckowiak, Zastępca Wójta 
Waldemar Kalitka, Skarb-
nik Bożena Ćwiklińska oraz 
Przewodnicząca Rady Gmi-
ny Elżbieta Wita i Dyrektor 
GCKiB w Przemęcie Szymon 
Piechowiak. Swoją obecno-
ścią zaszczycili wyjątkowi 
goście: Katarzyna Sobieraj-
ska, wielokrotnie tytułowana 
judoczka, złota medalistka 
Mistrzostw Europy Juniorek 
oraz Mateusz Stasik, zdo-
bywca tytułu wicemistrza 
Polski w trójboju federacji ipf. 
Obecność lokalnych spor-
towców dodatkowo podnio-
sła rangę tego wyjątkowego 
dla lokalnej społeczności wy-
darzenia.

Uczestnicy otwarcia mieli 
okazję zwiedzić obiekt, za-
poznać się ze sprzętem oraz 
posłuchać na temat zasad 
obowiązujących na siłowni. 
Instruktorzy aktywnie pro-
wadzili rozmowy z obecnymi 
i zachęcali do aktywnego try-
bu życia. Ponadto goście mieli 
okazję skosztować zdrowych 

przekąsek przygotowanych 
przez firmę TytkaFit. Nie za-
brakło także gadżetów dla 
pierwszych odwiedzających.

W imieniu Jacka Zawadki 
Prezesa Polskiego Związku 
Judo, Katarzyna Sobieraj-
ska wręczyła na ręce wój-
ta Gminy Przemęt Janusza 
Frąckowiaka podziękowanie 
za owocną współpracę oraz 
wspieranie inicjatyw klu-
bu UKS POHL Judo Przemęt 
w działaniach zmierzających 
do rozwoju  judo w Polsce.

Otwarcie siłowni w Prze-

męcie nie tylko dostarczyło 
społeczności nowego miejsca 
do aktywności fizycznej, ale 
także połączyło wspólną pa-
sją do zdrowego stylu życia.

To wydarzenie z pewno-
ścią pozostawiło niezapo-
mniane wrażenia, a siłownia 
stała się miejscem, gdzie każ-
dy może znaleźć inspirację 
do osiągnięcia swoich fitnes-
sowych celów.

Zapraszamy wszystkich 
chętnych do spróbowania 
swoich sił oraz tych, dla któ-
rych siłownia jest drugim do-
mem. Doświadczeni instruk-
torzy czekają na Państwa od 
poniedziałku do piątku w go-
dzinach 7:30-21:30 oraz w so-
botę od 9:00 do 14:00.

Koszt modernizacji po-
mieszczeń oraz wyposażenia 
w najnowocześniejszy sprzęt 
wyniósł łącznie 1.418 651,70 
zł, z czego 1.000 000,00 
zł pochodziło z wygranej 
w konkursie „Rosnąca Od-
porność”, w którym gmina 
Przemęt zdobyła pierwsze 
miejsce w powiecie wolsz-
tyńskim.

16 grudnia 2023 roku w po-
wiecie wolsztyńskim odbył się 
finał pełen ciepła i empatii – 
XXIII edycja akcji „Szlachet-
na Paczka”. W tę niezwykłą 
inicjatywę zaangażowało się 
kilkudziesięciu wolontariu-
szy, którzy z sercem i zaan-
gażowaniem przygotowywali 
paczki świąteczne dla rodzin 
potrzebujących pomocy.

Liderką projektu w tym 
roku była Pani Ewa Kasperska, 
wspierana przez Panią Graży-
nę Kliks. Ich zaangażowanie 
i pasja stały się siłą napędową 
dla całego przedsięwzięcia, 
inspirując innych do niesienia 
pomocy.

Wolontariusze podkreślają, 
że emocje towarzyszące do-
wiezieniu paczki do potrze-
bujących są nie do opisania. 
Łzy wzruszenia, uśmiechy 
wdzięczności, a czasem brak 
słów – to obraz, który pozo-
staje w sercach darczyńców. 
Dla wielu obdarowanych ro-
dzin te paczki to coś więcej 
niż prezenty; to symbol na-
dziei i solidarności.

W tym roku Szlachetna 
Paczka w powiecie wolsztyń-
skim skupiła się na dostar-
czeniu prezentów, podstawo-
wych artykułów spożywczych 
i środków czystości. Te „małe 
rzeczy” okazały się wielkim 

marzeniem dla wielu rodzin, 
szczególnie teraz, w okresie 
świątecznym.

Honorowy Patronat nad 
XXI edycją projektu objął 
Wójt Gminy Przemęt Janusz 
Frąckowiak.

Ta akcja to nie tylko pomoc 
materialna. To przede wszyst-
kim dowód na to, że empatia, 
solidarność i wzajemna po-
moc są wartościami, które 
żyją w naszej społeczności. 
„Szlachetna Paczka” udo-
wadnia, że razem możemy 
tworzyć lepszy świat, pełen 
zrozumienia i wsparcia dla 
tych, którzy tego najbardziej 
potrzebują.

Oficjalne otwarcie siłowni. RAMPA 
– studio treningu zaprasza

Finał XXIII edycji Szlachetniej Paczki

Janusz Frackowiak, na za-
proszenie Joanny Kalitki, 
Wicedyrektora ds. Szkół Po-
nadpodstawowych, wziął 
udział w trzech wyjątkowych 
lekcjach Wiedzy o Społe-
czeństwie (WOS). Spotkanie 
to miało miejsce w Szkole 
Ponadpodstawowej w Prze-
męcie, gdzie wójt spotkał się 
z młodzieżą.

Podczas wizyty, uczniowie 
mieli okazję zadawać wójto-
wi liczne pytania dotyczące 
zarządzania gminą. Wśród 
najbardziej interesujących 
tematów znalazły się kwestie 
finansów gminy oraz reali-
zowanych inwestycji drogo-
wych i budowy ścieżek rowe-
rowych. Młodzież wykazała 
się dużą wiedzą i zaangażo-
waniem w lokalne sprawy, 
co jest oznaką rosnącego za-
interesowania młodych ludzi 

polityką i zarządzaniem pu-
blicznym.

Wójt Frackowiak, odpo-
wiadając na pytania, podkre-
ślił znaczenie transparent-
ności i odpowiedzialnego 
zarządzania finansami pu-
blicznymi. Omówił także pla-
ny rozwojowe gminy, w tym 

przyszłe projekty infrastruk-
turalne mające na celu popra-
wę jakości życia mieszkań-
ców.

Spotkanie to było rów-
nież okazją do zacieśnie-
nia współpracy pomiędzy 
urzędem gminy a placówką 
oświatową.

W grudniu mieszkańcy Prze-
mętu oraz okolic mieli okazję 
doświadczyć niezapomnianej 
magii świąt podczas pierw-
szego Jarmarku Bożonaro-
dzeniowego. Wydarzenie roz-
poczęło się o godzinie 15:00 
i trwało aż do godzin wieczor-
nych, dostarczając nie tylko 
wspaniałych przeżyć, ale tak-
że uśmiechów i radości.

Całe świętowanie rozpo-
częło się występami utalen-
towanych dzieci ze szkół, 
które prezentowały się za-
równo w tańcu, pokazach, jak 
i w grze na instrumentach. 
Dodatkowo, scena rozbły-
snęła wspaniałymi śpiewami. 
Nieocenioną rolę odegrały 
także sekcje działające przy 
GCKiB w Przemęcie; sekcja 
wokalna S!ING, Młodzieżowa 
Orkiestra Dęta oraz mażoret-
ki Vena, które swoimi wystę-
pami podniosły poziom magii 
w powietrzu. Ponad dwustu 
małych artystów udowodniło, 
że talent nie zna wieku.

Wyjątkowym punktem 
programu były odwiedziny 
Świętego Mikołaja, który za-
witał na scenie równo o 17:30. 
W otoczeniu uroczej świą-
tecznej scenerii rozdawał on 
dzieciom słodkie upominki, 
tworząc tym samym niezapo-
mnianą chwilę dla najmłod-
szych.

W ramach dodatkowych 
atrakcji organizatorzy przy-
gotowali warsztaty z malo-
wania bombek, które cieszyły 
się ogromnym zainteresowa-
niem, kolejkę na szynach dla 
najmłodszych, wystawa prac 
uczestników Klubów Senior+ 
z Gminy Przemęt, ognisko 
oraz odwiedziny ponad 2-me-
trowego misia polarnego, któ-
ry przyciągał uwagę wszyst-
kich uczestników.

Podczas wydarzenia nie 
mogło zabraknąć naszych Kół 
Gospodyń Wiejskich, które 
zaserwowały uczestnikom 

wspaniałą świąteczną ucztę, 
a stoiska pełne wigilijnych 
potraw zachęcały do degu-
stacji przysmaków. Prawdzi-
wy raj dla miłośników piękna 
i rękodzieła stworzyli lokalni 
wystawcy oraz szkoły, pre-
zentując wyjątkowe ozdoby, 
tworzone z pasją.

Jarmark zwieńczył wy-
jątkowy koncert świąteczny 
Szymona Gądy, który wraz 
z solistami, uświetnił wieczór 
repertuarem pełnym hitów 
polskich oraz zagranicznych.

To niezwykłe wydarzenie 

nie tylko połączyło mieszkań-
ców Przemętu w atmosferze 
radości i świątecznego kli-
matu, ale również utrwaliło 
się w pamięci jako pierwszy 
Jarmark Bożonarodzeniowy. 
Mamy nadzieję, że ta świą-
teczna muzyka i słowa któ-
re dzisiaj wybrzmiały oraz 
wszystko to, co towarzyszy-
ło nam w tym dniu zostanie 
z Państwem na długo. Dzię-
kujemy wszystkim za udział 
i wspólne wprowadzenie w at-
mosferę Świąt Bożego Naro-
dzenia.

edukacja obywatelska w praktyce. 
wójt spotyka się z uczniami

pierwszy jarmark 
bożonarodzeniowy za nami
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Listę zaplanowanych na kolej-
ny rok inwestycji otwiera Bu-
dowa połączenia drogowego 
ulicy Winnej z ulicą Mikołaj-
czyka w Grodzisku Wielko-
polskim  - Etap I o wartości 3 
mln złotych, na którą Gmina 
pozyskała dofinansowanie 
na poziomie 66 % (2 mln zł) 
z programu Rządowy Fundusz 
Polski Ład Program Inwestycji 
Strategicznych. Wkład wła-
sny Gminy Grodzisk Wielko-
polski wyniesie 1 mln zł.

400 tys. zł kosztować będzie 
remont zabytkowej stud-
ni ojca Bernarda, na którą 
Gmina otrzymała dofinanso-
wanie z programu Rządowy 
Program Ochrony Zabytków 
na poziomie 98 %. Wkład 
własny wyniesie zaledwie 8 
tys. zł.

Z tego samego programu 
i z tym samym poziomem do-
finansowania Gmina wykona 
remont i konserwację zabyt-
kowego wiatraka, który jest 
atrakcją dorocznego, wrze-
śniowego festynu. Zależy 
nam, by ponownie umożliwić 
odwiedzającym zwiedzanie 
wnętrza tego obiektu. War-

tość zadania wynosi 250 tys. 
zł, z czego Gmina dołoży 5 
tys. zł.

Mając na względzie dobro 
dzieci i rodzin Gmina złożyła 
wniosek o dofinansowanie 
z WRPO 2021-2027 na rozbu-
dowę z przebudową budynku 
Przedszkola Gminnego im. 
Krasnala Hałabały. Wartość 
zadania wyceniona została 
na kwotę 2 347 826,00 zł. Przy 
otrzymaniu dofinansowania 
w maksymalnej wielkości 70 
% kosztów kwalifikowanych, 
inwestycja ta obciąży budżet 
Gminy na kwotę 540 tys. zł.

Kolejnym wnioskiem, który 
Gmina złożyła do programu 
Rządowy Fundusz Polski Ład 
Program Inwestycji Strate-
gicznych jest modernizacja 
oświetlenia ulicznego usy-
tuowanego na terenie gminy 
Grodzisk Wielkopolski po-
przez wymianę nieenergo-
oszczędnych opraw na nowe 
oprawy typu LED. Przewidy-
wany koszt zadania wynosi 
2 407 300,00 zł. Przy dofi-
nansowaniu na poziomie 80 
% Gmina dołoży ze swojego 
budżetu 481 460,00 zł.

Albertowsko zyska wia-
tę turystyczną jeżeli Gmi-
na uzyska dofinansowa-
nie z programu PROW 
2014-2020. Wartość zadania 
wynosi 154 260,60 zł przy 
udziale własnym Gminy 
w wysokości 56 105,00 zł.

Kolejnym zadaniem, któ-
re oczekuje na decyzję 
o przyznaniu dofinanso-
wania z Programu Rozwoju 
Infrastruktury Piłkarskiej 
– edycja 2023 jest moderni-
zacja stadionu miejskiego 
w Grodzisku Wielkopolski. 
Wartość inwestycji wynosi 
11,5 mln zł przy 7 mln dofi-
nansowania z Ministerstwa 
Sportu i Turystyki, wkład 
własny Gminy wyniesie 4,5 
mln zł.

Z budżetu Gminy Grodzisk 
Wielkopolski zaplanowano 
2 mln zł na budowę basenu 
przy ul. Zbąszyńskiej – etap 
I. Będzie to inwestycja wielo-
letnia zakładająca powstanie 
kompleksu otwartych base-
nów dla mieszkańców gmi-
ny, łącząca funkcje sportowo 
- rekreacyjne z wodną strefą 
zabaw dla najmłodszych.

1,5 mln zł przeznaczono na 
budowę nawierzchni z kostki 
betonowej ul. Piaskowej wraz 
z odwodnieniem na łączniku 
między ul. Środkową, a ul. 
Górną.

Remontu dachu w Szkole 
Podstawowej w Słocinie bę-
dzie kosztować 80 tys. zł. Jest 
konieczny ponieważ część 
dachu pokryta jest starą kar-
piówką, część desek wymaga 
wymiany, podobnie jak prze-
rdzewiałe kosze spadziowe.

Wymiana parkomatów 
w strefie płatnego parkowa-
nia kosztować będzie 250 tys. 
zł. 

Na kwotę ok. 200 tys. zł za-
planowano wymianę oświe-
tlenia na energooszczędne 
na boiskach Orlik.

Dla poprawy bezpieczeństwa 
mieszkańców naszej gminy, 
systematycznie unowocze-
śniany jest sprzęt ochot-
niczych straży pożarnych. 
W roku 2024 nowy samochód 
gaśniczy otrzyma OSP Gro-
dzisk Wielkopolski. Na to za-
danie zaplanowano w budże-

cie Gminy kwotę 450 tys. zł.

Rozbudowany i zmodernizo-
wany zostanie system mo-
nitoringu miejskiego. Na to 
zadanie zaplanowano kwotę 
50 tys. zł.

W 2024 Gmina przekaże po-
moc finansową dla Powiatu 
Grodziskiego na realiza-
cję dwóch zadań: niecałe 2 
mln zł na przebudowę drogi 
powiatowej na trasie Buk – 
Woźniki – Kotowo, na odcin-
ku przebiegającym na terenie 
gminy Grodzisk Wielkopolski 
oraz ok. 800 tys. zł na remont 
drogi powiatowej Grodzisk 
Wielkopolski – Opalenica.

W ramach nagrody dla OSP 
za frekwencję podczas wybo-
rów parlamentarnych 2023, 
OSP z Gminyt Grodzisk Wiel-
kopolski otrzymały:
a 500 tys. zł na inwestycje 
termo modernizacyjne w bu-
dynkach OSP na terenie gmi-
ny z WFOŚiGW 
a 500 tys. zł z MSWiA na in-
westycje polegające na budo-
wie, rozbudowie, moderni-
zacji lub zakupie sprzętu dla 
jednostek OSP.

Z gminnego programu Gro-
dziskie Inicjatywy Społecz-
ne na rok 2024 zaplanowa-
no na łączną kwotę 150 tys. 
zł poniższe zadania.

a Futbolowy zakątek – Etap 
II. Budowa poidełka dla spor-
towców oraz zakup miejsc 
siedzących przy boisku na 
OWP.
a Psi wybieg na OWP przy 
pumptracku
a Budowa wiaty przy OSP 
Grąblewo
a Modernizacja i renowacja 
altany przy budynku Gmin-
nego Centrum Pomocy Śro-
dowiskowej Promessa w Gro-
dzisku Wlkp.
a Modernizacja świetlicy wiej-
skiej w Borzysławiu. W ramach 
zadania zostanie wymieniona 
klimatyzacja oraz pomalowa-
ne ściany i zamontowane role-
ty zewnętrzne.

Łączny koszt zaplanowanych 
na rok 2024 inwestycyjni wy-
nosi ponad 28,5 mln zł przy 
udziale 15 mln zł z budżetu 
gminy Grodzisk Wielkopol-
ski. Pozostała kwota pocho-
dzi z planowanego dofinan-
sowania.

W sobotę, 6 stycznia w Gro-
dziskiej Hali Sportowej odbył 
się doroczny Koncert No-
woroczny. Zanim Orkiestra 
Salonowa MODERATO pod 
dyrekcją Orlina Bebenowa 
rozpoczęła swoje widowisko, 
Burmistrz Grodziska Wielko-
polskiego Piotr Hojan w imie-
niu Przewodniczącego Rady 
Miejskiej Józefa Gawrona 
oraz własnym złożył wszyst-
kim Grodziszczanom oraz 
Przyjaciołom naszego miasta 
noworoczne życzenia. W tym 
szczególnym momencie, sło-
wa podziękowania popły-
nęły również do sponsorów 
wspierających co roku dzia-

łania Gminy, a także do orga-
nizacji, stowarzyszeń, grup 
nieformalnych oraz wszyst-
kich osób zaangażowanych 
w rozwój naszej gminy.

Jak co roku koncert wypeł-
nił grodziską halę do ostat-
niego miejsca, a gromkie 
brawa były wyrazem ogrom-
nego uznania dla wspania-
łych artystów tworzących to 
wyjątkowe wydarzenie arty-
styczne.

Burmistrz Grodziska Wiel-
kopolskiego serdecznie dzię-
kuje wszystkim za udział 
w koncercie oraz Centrum 
Kultury RONDO za przygoto-
wanie widowiska.

Zaplanowane Inwestycje Gminy Grodzisk Wielkopolski na 2024 rok

koncert noworoczny

W samo południe, w środę 27 
grudnia na cmentarzu w Gro-
dzisku Wielkopolskim przy 
zbiorowej mogile Powstań-
ców Wielkopolskich pole-
głych w zbrojnej zawierusze, 
odbyły się doroczne uroczy-
stości upamiętniające boha-
terów tamtych wydarzeń.

Wraz ze swoimi towarzy-
szami broni, w mogile spo-
czywa również ppłk Józef 
Skrzydlewski – Grodziszcza-
nin, organizator i dowódca 
grodziskich oddziałów po-
wstańczych, aresztowany 
w 1951 roku przez funkcjo-
nariuszy Urzędu Bezpieczeń-
stwa i osadzony w więzieniu 
przy ul. Rakowieckiej w War-
szawie, gdzie zmarł w maju 
1952 roku.

Jak podkreślił w swoim 
wystąpieniu Burmistrz Gro-
dziska Wielkopolskiego, jako 
współczesne pokolenie, mu-
simy szanować i pielęgnować 
przekazane nam dziedzic-
two. Nie tylko dlatego, że 

mamy moralny obowiązek, 
ale również dlatego, że jest 
to fundament naszej tożsa-
mości narodowej. To Gro-
dzisk Wielkopolski w czasie 
Powstania był siedzibą szta-
bu i bazą logistyczną Frontu 
Zachodniego. To dla nas, 
współczesnych Polaków, 
czas nie tylko na refleksję 
nad tym, co zostało osią-
gnięte, ale przede wszyst-

kim na przypomnienie sobie 
o wartościach, które skła-
niały naszych przodków do 
podjęcia trudnej walki.

Po odegraniu hymnu Pol-
ski oraz hejnału miasta, przy 
akompaniamencie werbli-
stów Grodziskiej Orkiestry 
Dętej, liczne delegacje zło-
żyły wiązanki kwiatów oraz 
zapaliły znicze oddając hołd 
Powstańcom Wielkopol-

skim. Delegacja w osobach 
Burmistrza Piotra Hojana,  
Zastępcy Burmistrza Mar-
cina Brudło oraz Sekretarza 
Gminy Artura Kalinowskie-
go złożyła również wiązankę 
kwiatów oraz zapaliła znicze 
przed popiersiem ppłk. Józefa 
Skrzydlewskiego oraz przed 
Pomnikiem Wdzięczności.

Burmistrz Grodziska Wiel-
kopolskiego Piotr Hojan skła-
da serdeczne podziękowanie 
za udział oraz uświetnienie 
obchodów, wszystkim dele-
gacjom szkół podstawowych 
oraz szkół średnich wraz 
z pocztami sztandarowy-
mi, władzom samorządo-
wym szczebla powiatowego 
i gminnego, delegacjom orga-
nizacji i instytucji, służbom 
mundurowym, drużynie 
harcerskiej z naszego miasta, 
Grodziskiej Orkiestrze Dętej, 
Centrum Kultury RONDO 
oraz mieszkańcom miasta, 
którzy licznie przybyli na 
grodziski cmentarz.

105. rocznica wybuchu Powstania Wielkopolskiego

Jednym z priorytetowych 
działań gminy jest poprawa 
warunków życia mieszkań-
ców. Każdego roku staramy 
się sukcesywnie remonto-
wać, budować i naprawiać 
kolejne odcinki dróg i ulic. 
Jednym z czynników warun-
kujących wybór zadań inwe-
stycyjnych jest możliwość 
pozyskania na ich realizację 
środków zewnętrznych.

Dzięki dofinansowaniu 
z Rządowego Funduszu Pol-
ski Ład w 2023r mogliśmy 
wykonać drogę łączącą szosę 

opalenicką z miejscowością 
Słocin.

Zadanie obejmowało bu-
dowę drogi asfaltowej z drogą 

pieszo – rowerową z kostki 
brukowej wraz z odwod-
nieniem w postaci kanali-
zacji deszczowej oraz rowu 
i oświetleniem LED. Jedno-
cześnie dokonano też no-
wych nasadzeń drzew.

Wartość inwestycji wy-
niosła 8 820 709,97 zł brutto. 
Dofinansowanie z Rządowe-
go Funduszu Polski Ład: Pro-
gram Inwestycji Strategicz-
nych wyniosło 8 383 447,96 zł 
brutto. Wykonawcą zadania 
była firma Całus z Borui No-
wej.

budowa drogi łączącej szosę opalenicką i słocin
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W środę, 20 grudnia 2023 
roku w Szpitalu Powiatowym 
w Grodzisku Wielkopolskim 
odbyło się uroczyste prze-
kazanie do użytkowania ka-
retki pogotowia oraz tomo-
grafu komputerowego, które 
zakupione zostały w ramach 
projektu pn. „Wsparcie Sa-

modzielnego Publicznego 
Zakładu Opieki Zdrowotnej 
w Grodzisku Wielkopolskim 
w zakresie profilaktyki, rato-
wania i poprawy zdrowia”.

Zakupiony ambulans mar-
ki Mercedes Sprinter został 
doposażony przez Światową 
Organizację Zdrowia w re-

spirator, defibrylator i urzą-
dzenie do kompresji klatki 
piersiowej. Swoją cegiełkę 
do wyposażenia karetki do-
łożyła również Gmina Gro-
dzisk Wielkopolski poprzez 
zakup noszy, a także Gmina 
Granowo, która sfinansowała 
osprzęt do defibrylatora.

Nowoczesny 32 rzędowy 
i 64 warstwowy tomograf 
komputerowy marki Neusoft 
Medical System C, wyposażo-
ny został w najnowocześniej-
sze technologie. Pozwala na 
uzyskanie wysokiej jakości 
obrazu, który przekłada się na 
dokładniejsze wyniki badań.

Całkowita wartość zadania 
to blisko 2 miliony złotych 
z czego szpital otrzymał do-
finansowanie z Wielkopol-
skiego Regionalnego Progra-
mu Operacyjnego w kwocie 
1.699.780,10 zł. Brakującą 
kwotę w wysokości 299 961,20 
zł dołożył Powiat Grodziski.

Nowy sprzęt medyczny 
przyczyni się do podniesienia 
poziomu opieki medycznej na 
terenie Powiatu Grodziskie-
go oraz pozytywnie wpłynie 
na poczucie bezpieczeństwa 
pacjentów Szpitala Powiato-
wego w Grodzisku Wielko-
polskim

1 stycznia 2024 roku o godzi-
nie 6:20 przyszedł na świat 
Ignacy syn Pani Katarzy-
ny i Kamila, mieszkańców 

powiatu nowotomyskiego.  
Ignacy waży 3550g ma 56 
cm wzrostu i jest pierw-
szym dzieckiem urodzonym 

w 2024 roku w Grodziskim 
Szpitalu. Z tej okazji Starosta 
Grodziski Mariusz Zgaiński 
przekazał szczęśliwej Mamie 

serdeczne gratulacje, wrę-
czył kwiaty  oraz upominki 
dla małego Ignasia. Życzenia 
w imieniu personelu szpitala 

złożyła również Kierownik 
Oddziału Ginekologiczno-
-Położniczego a zarazem 
Radna Powiatu Grodziskiego 

Katarzyna Kłak wraz z zało-
gą. Rodzicom i Ignacemu ży-
czymy dużo zdrowia, radości 
oraz szczęścia.

Nowy sprzęt medyczny w szpitalu powiatowym

Pierwszy noworodek w 2024 roku w Grodzisku Wielkopolskim

62-065 Grodzisk Wielkopolski ul. Powtańców Chocieszyńskich 26
tel. 602 495 869 tel. 61 863 69 29 w 13

www.ubezpieczeniatomex.com.pl
e-mail: tomaszmachnicki@o2.pl

zakład  szewski 
„jar- but”

świadczy usługi: a rozciąganie obuwia  
a wszywanie zamków a  zelowanie a wymiana fleków

ul. Sienkiewicza 15 ( przy targowisku) w Grodzisku Wlkp

   tel. 535 840 919
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Są takie dni w roku, kiedy 
samotność doskwiera nam 
w sposób wyjątkowy, a obec-
ność drugiego człowieka 
wydaje się wręcz niezbędna. 
Tu ktoś mógłby powiedzieć 
– Przepraszam tylko jeden 
dzień w roku ma być wyjąt-
kowy? Oczywiście, że tak być 
nie powinno, ale rzeczywi-
stość jest brutalna i dni spę-
dzanych w samotności jest 
bardzo wiele.

Dlaczego napisałem 
o dniu wyjątkowym, jedy-
nym w roku? Bo to Wigilia. 
W naszym kręgu kultu-
rowym wywodzącym się 
z chrześcijaństwa Święta 
Bożego Narodzenia są nie-
powtarzalne, a Wigilia jest 
dniem jednoczącym nie tyl-
ko rodziny, ale w wielu przy-
padkach także ludzi zupełnie 
obcych.

Niestety coraz częściej 
zapomina się o religijnym 
znaczeniu tych świąt. Cóż 
komercjalizm potrafi „zabić” 
prawie wszystko. Choć czy 
tylko komercjalizm?

Co ciekawe w tych uroczy-
stych dniach kolędy z wielkim 
zapamiętaniem śpiewają na-
wet ludzie, którzy po wejściu 
do kościoła demonstracyjnie 
nigdy się nie przeżegnają, bo 
to stanowiłoby plamę na ich 
honorze. To taka afirmacja 
antyreligijności.

A powracając do kolęd, wi-
dać jak niezwykła jest magia 
Świąt Bożego Narodzenia, 
skoro kolędy często śpiewają 
nawet zagorzali ateiści.

To była taka dygresja wy-
nikająca z osobistych obser-
wacji, zresztą być może Pań-
stwo macie podobne.

Ale powróćmy do Wigilii, 
Wigilii organizowanej  jak co 
roku przez Caritas Poznań.

Wielokrotnie pisałem 
o tym, że Poznań ma to 
szczęście iż posiada ogrom-
ne przestrzenie na terenie 
Międzynarodowych Targów 
Poznańskich i że ich wyko-
rzystanie jest przeróżne. To 
właśnie w jednej z hal tego 
kompleksu po raz kolejny 
zorganizowano Wigilijną 
Wieczerzę dla samotnych 
i bezdomnych.

Właśnie podczas tej uro-
czystości mogliśmy zaobser-
wować jak ogromna jest skala 
potrzeb. Kiedy jeszcze przed 
otwarciem bram szedłem na 
dziennikarskie spotkanie 
z Caritas Poznań ogromna 
kolejka chętnych sięgała od 
bram Międzynarodowych 
Targów Poznańskich przy 
ulicy Grunwaldzkiej prawie 
do okolic ul Roosevelta.

A w tym czasie dobiegały 
już końca ostatnie przygo-
towania do całego przed-
sięwzięcia. A pracy było 
niezwykle dużo. Zakupiono 
na tą Wigilię, 300 kg karpia, 
przygotowano 800 kg kapu-
sty z grzybami, setki litrów 
barszczu z uszkami, setki 
kilogramów ziemniaków, 
ponad 300 blach ciasta, a do 
tego także napoje. Po godz 

11.00 przy 11 długich na całą 
halę stołach zasiadło ponad 
1000 osób. Wieczerza zaczę-
ła się od modlitwy, przeła-
mania się opłatkiem i życzeń, 
oraz  wspólnego śpiewania 

kolęd. Pojawili się nie tylko 
ludzie starsi, byli też młodzi, 
dzieci. Niekiedy całe rodzi-
ny. Na koniec na wszystkich 
czekały paczki z żywnością 
na pozostałe dni świąt, a tak-

że specjalne paczki -  nie-
spodzianki dla dzieci. Kiedy 
w trakcie tej uroczystości 
wszedłem na antresolę w hali 
nr 6 gdzie zorganizowano 
Wigilię i spojrzałem z góry 
na ten ogrom ludzi łamią-
cych się opłatkiem ogarnęło 
mnie wzruszenie. Zrobiło się 
ciepło i przyjaźnie, choć wie-
działem, że za chwilę wyjdę 
z tej przestrzeni i ogarnie 
mnie znów bezduszny, ale 
przecież jakże „nowoczesny”, 
współczesny świat.

Na koniec wypada podzię-
kować Caritas Poznań za 
organizację całego przedsię-
wzięcia, księżom, siostrom 
zakonnym z czterech zgro-
madzeń za ogromne zaan-
gażowanie w przygotowaniu 
potraw, młodym wolontariu-
szom z poznańskich szkół 
i ich opiekunom za pomoc 
podczas uroczystości, spon-
sorom, bez których wkładu 
finansowego nie udałoby się 
wszystkiego zorganizować 
i wielu bezimiennym osobom 
jak zawsze zaangażowanym 
w Wigilii dla bezdomnych.

Cóż za rok zapewne odbę-
dzie się kolejna taka Wigilia, 
choć chciałbym żeby nie była 
konieczna.. Z drugiej strony 
wiem, że potrzeby zamiast 
maleć, będą niestety rosły.

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

Wszelkie tematy związane ze 
Służbą Zdrowia najczęściej 
sprowadzają się do stwier-
dzeń, że kiedy mamy kontakt 
z tą instytucją, to najczęściej 
nic dobrego nas nie czeka. No 
cóż bardzo wiele w tym praw-
dy. Doświadczenia mamy 
często nie najlepsze, żeby nie 
powiedzieć, wręcz złe.

Przyczyn jest bardzo wie-
le, a jedną z głównych, od 
lat pozostaje szeroko rozu-
miana niewydolność syste-
mu. Najdziwniejsze jest to, 
że naprawdę dobre wzorce 
nie znajdują się na odległych 
kontynentach, do których 
trudno dotrzeć polskim, mi-
nisterialnym decydentom, 
bo wystarczy zajrzeć do na-
szych południowych sąsia-
dów, do Republiki Czeskiej 
żeby stwierdzić, że jednak 

w niektórych krajach post-
komunistycznych udało się 
wprowadzić takie procedury, 
dzięki którym nie traktuje się 
pacjentów przedmiotowo.

Jednak widoczne od dekad 
albo nikomu na pozytywnych 
zmianach w Służbie Zdrowia 
nie zależy, albo wśród decy-
dentów nie ma osób kom-
petentnych. Ale to temat na 
dłuższe rozważanie.

A dlaczego o tym piszę, 
otóż związane jest to z ko-
lejną, IV już edycją konkursu  
„Wielkopolski Lekarz z Ser-
cem im. Kazimierza Hołogi”.  

Na pewno przynajmniej 
niektórzy z Wielkopolan 
spotkali się z lekarzami, któ-
rzy swój zawód traktują jak 
powołanie, a przysięgę Hipo-
kratesa jak obowiązek. Stąd 
dobro pacjenta jest dla nich 

najważniejsze. Często na tyle 
istotne, że ich zaangażowanie 
daleko wykracza poza stan-
dardowe procedury. Nie mu-
szą to być lekarze z wielkich 
i utytułowanych ośrodków 
w dużych miastach. Niekiedy 
są to ludzie działający w ma-
łych społecznościach i tylko 
tam znani i rozpoznawalni.

Kiedyś funkcjonowało po-
wiedzenie – lekarz z powo-
łania. Gdy padało takie okre-
ślenie od razu było wiadomo, 
że mowa o kimś, kogo można 
bez wahania polecić innym 
potrzebującym, że to osoba, 
która niekiedy stosując np. 
niekonwencjonalne metody, 
potrafi pomóc tym, dla któ-

rych wydawałoby się, że na 
pomoc już jest zbyt późno. Ale 
takie podejście do pacjenta 
wymaga często wyjścia poza 
ramy pracy w określonych 
godzinach, czy miejscach. 
To także społecznicy, ludzie 
działający charytatywnie.

„Do tej pory mieliśmy 
trzech laureatów. Pierw-
szym z nich był profesor Ja-
cek Łuczak, twórca opieki 
hospicyjnej w Polsce. Dru-
gim była doktor Anna Taraj-
kowska, stomatolog lecząca 
zęby w swoim wolnym cza-
sie, trzecim – doktor Paweł 
Wiszniewski, hematolog, 
twórca hospicjum w Pile. Na 
zgłoszenia o działalności ta-
kich właśnie osób czekamy. 
Pamiętajmy, że ludzi, którzy 
robią coś dla innych, bardzo 
często się nie zauważa” - po-

wiedział, rekomendując kon-
kurs Krzysztof Kordel, Prezes 
Wielkopolskiej Izby Lekar-
skiej

Konkurs jest wspólnym 
projektem Samorządu Wo-
jewództwa Wielkopolskiego 
oraz Wielkopolskiej Izby Le-
karskiej. Kandydatury do 15 
lutego mogą zgłaszać organy 
jednostek samorządu tery-
torialnego, przedstawiciele 
podmiotów leczniczych, or-
ganizacje społeczne i zawo-
dowe, oraz co bardzo istotne, 
każdy z nas. Rozstrzygnięcie 
nastąpi 11 marca 2024r. Re-
gulamin konkursu i wzór 
karty zgłoszeniowej dostęp-
ny jest na stronie: https://
www.umww.pl/wielkopol-
ski-lekarz-z-sercem-1

Tekst: Andrzej Błaszczak
Zdj.: Hieronim Dymalski

caritas zorganizował wigilię z łezką w oku

„wielkopolski lekarz z sercem im. kazimierza Hołogi” 2024

EDMUND BOSY

OKRĘGOWA StACJA KONtROLI POJAZDÓW
Dębsko, ul. Rakoniewica 14, 64-050 Wielichowo

Mechanika A Blacharstwo A Lakiernictwo A Pomoc drogowa, A Naprawy bezgotówkowe PZU  A Sklep Auto-części

tel. 61 444 22 17   tel. 61 444 23 15 tel. kom. 604 815 752

PRZEGLĄDY REJESTRACYJNE SAMOCHODÓW ZASILANYCH GAZEM
samocHody osobowe „b” i dostawcze (do 3,5 t.)

samocHody ciĘŻarowe „c” (do 16 t.)
samocHody ciĘŻarowe „c” (pow. 16 t.)

aUtobUsy „d”
ciĄgniki „t”

przyczepy i naczepy „e” 
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8 stycznia 2024r. odbyły się 
warsztaty rękodzielnicze, 
których głównym celem było 
wykonanie dowolną tech-
niką upominku dla swojej 
babci i dziadka z okazji Ich 
styczniowego święta. Zdolni 
i kreatywni uczniowie Ze-

społu Szkół Technicznych 
wykonali najróżniejsze po-
darunki wykorzystując np. 
glinę, farby, drut artystyczny, 
wełnę, sznurek czy drewno. 
Wszystkie pracy w najbliż-
szym czasie trafią do rąk Na-
szych Ukochanych Seniorów.

Warsztaty rękodzielnicze

W poniedziałek, 11 grudnia 
br. w grodziskim liceum odbył 
się Konkurs Literacki o Życiu 
i Twórczości Wisławy Szym-
borskiej. Było to ostatnie 
działanie w ramach Ogólno-
polskiego Projektu ,,Mistrzy-
ni Szymborska’’, do którego 
przystąpiła szkoła.  Patronat 
nad konkursem literackim 
objęli Marszałek Wojewódz-
twa Wielkopolskiego Marek 
Woźniak oraz Starosta Po-
wiatu Grodziskiego Mariusz 
Zgaiński. Zmagania uczest-
ników podzielone zostały na 
dwa etapy: cześć pisemną, 
składającą się z testu, i cześć 
ustną w formie ,,gorących 
krzeseł’’, którą poprowadził 

pan Sebastian Skrzypczak. 
W zmaganiach konkurso-
wych udział wzięli uczniowie 
szkół podstawowych (Szkoły 
Podstawowe nr 2 i 4 z Grodzi-
ska Wlkp., Grąblewa i Kąko-
lewa) oraz szkół ponadpod-
stawowych (LO z Wolsztyna, 
ZST w Grodzisku Wlkp. i LO 
z Grodziska Wlkp.). Nad prze-
biegiem konkursu czuwało 
jury w składzie: pani Katarzy-
na Nowak-Pierszalska, dy-
rektor grodziskiego liceum, 
panowie Sławomir Górny, 
wicestarosta powiatu grodzi-
skiego, Marek Adamski, dy-
rektor biblioteki publicznej 
w Grodzisku Wlkp.  i Tomasz 
Koza, dyrektor grodziskiego 

centrum kultury. Po podli-
czeniu wszystkich punktów 
w kategorii szkół podstawo-
wych:

a I miejsce zajęła Kalina 
Sadowska – Szkoła Podsta-
wowa nr 2 w Grodzisku Wlkp.

a II miejsce zajęła Nadia 
Jędrzejczak - Szkoła Podsta-
wowa nr 4w Grodzisku Wlkp.

a III miejsce zajął Stefan 
Kruś- Szkoła Podstawowa nr 
4 w Grodzisku Wlkp.

Wyróżnienie otrzymali:
a Lena Sadowska - Szkoła 

Podstawowa nr 2 w Grodzi-
sku Wlkp.

a Michalina Wajs - Szkoła 
Podstawowa nr 2 w Grodzi-
sku Wlkp.

a Zuzanna Zeidler - Szkoła 
Podstawowa w Grąblewie

W kategorii szkół ponad-
podstawowych

a I miejsce zajęła Kamila 
Nawracała – LO Wolsztyn

a II miejsce Julia Drgas - LO 
Grodzisk Wlkp.

a III miejsce Maja Krzyżań-
ska - LO Grodzisk Wlkp.

Wyróżnienie otrzymali”
a Zuzanna Kalitka - LO 

Wolsztyn
a Cezary Kierych – LO 

w Wolsztynie
a Zuzanna Tonder - LO 

Grodzisk Wlkp.

Wszystkim uczestnikom 
i wyróżnionym gratulujemy.   

„KLOPSY” rozpoczęły nowy 
rok kalendarzowy wycieczką 
do Wrocławia. 

3 stycznia 2024r. poje-
chaliśmy do Hydropolis, by 
z przewodnikiem zwiedzić 
centrum ekologiczno-wy-
stawiennicze poświęcone 
wodzie. Nowoczesna for-
ma edukacyjna zrobiła na 
nas spore wrażenie (zdjęcia 
obok): 7 stref wystawienni-
czych, czyli miejsca, w któ-
rym multimedia, interaktyw-
ne instalacje 

i technologie ukazują po-
tencjał wody tkwiący w mia-
stach, głębinach, atmosferze, 
a także w ludzkim ciele! Wi-
zytę zakończyliśmy lasero-
wo-komputerowym „wydru-
kiem” na kurtynie wodnej 
napisu „KLOPSY”.

W Hydropolis nowi człon-
kowie „KLOPSÓW” złożyli 
klubową przysięgę, której 
tekst zapisano w pierwszej 
kronice Koła z 1995 r. „Klop-
sięta” ślubowały na…  but 
turystyczny. Ślubowały wier-
ność idei włóczęgostwa i włó-
czykijstwa, połączoną z prze-
strzeganiem polskiej Karty 
Turysty. Jeszcze tylko toast 
z napoju na bazie ugotowanej 
starej skarpety turystycznej 
(brrr…?!), drobna pamiątka 
dla uczestników wyjazdu 
i udaliśmy się na Stare Mia-
sto: „Mostek Pokutnic”, czyli 
punkt widokowy katedry 
św. Marii Magdaleny. Z tego 
miejsca rozciąga się piękna 
panorama wrocławskiego 
Rynku, na którym rozstawio-
no stoiska najpiękniejszego 

w Polsce jarmarku bożonaro-
dzeniowego.

Katedra św. Marii Magda-
leny swój obecny kształt za-
wdzięcza czternastowiecznej 

przebudowie w duchu „wro-
cławskiego gotyku”. 

W 1481 roku ukończono 
smukłe, wysokie wieże, na-
kryte strzelistymi hełmami, 

tzw. iglicowymi. Na wysoko-
ści piątej kondygnacji połą-
czono je charakterystycznym 
mostkiem. A wśród mieszkań-
ców miasta zaczęły krążyć 
opowieści o dziwnych odgło-
sach dochodzących z góry. Po-
dobno spóźnieni przechodnie 
słyszeli nocą jęki i szelest mio-
teł zamiatających posadzkę. 

Matki zaczęły więc stra-
szyć krnąbrne córki, nieskore 
do wyjścia za mąż, pokutu-
jącymi na mostku dziewczę-
tami, które wolały zabawę 
i beztroski żywot panny od 
obowiązków żony i gospo-
dyni. Zmarły, nie zaznawszy 
stanu małżeńskiego i za karę 
po wieczne czasy będą sprzą-
tać ów mostek pomiędzy wie-
żami. Tego właśnie dotyczyła 
legenda o leniwej Tekli i mło-
dej czarownicy Martynce. 
Dziewczyny z grupy musiały 
ku przestrodze wysłuchać 
owej historii. Potem jeszcze 
spacer po terenie wspomnia-
nego jarmarku świątecznego.

W wypadzie do Wrocła-
wia wzięli udział „starzy” 
i „nowi” członkowie Szkol-
nego Klubu Turystycznego 
„KLOPS”: Kinga Radtke, Klau-
dia Umińska, Jakub Lange, 
Maria Chojnacka, Emilia 
Jóźwiak, Norbert Kandulski, 
Ala Leśniczak, Ala Zawiślak, 
Łucja Adamczak, Małgo-
sia Czub, Sandra Krupa, Ola 
Perz, Dominika Szałek, Julita 
Adamczak, Julia Szymańska, 
Wiktoria Waskowska, Niko-
la Napierała, Karolina Bere-
szyńska oraz opiekunowie,  
p. J. Falkowski i J. Czechowski.

30 grudnia 2023r. przypadła 
135 rocznica urodzin Euge-
niusza Kwiatkowskiego, a cóż 
to za urodziny bez czegoś 
słodkiego... a jak grudzień to 
wiadomo: pierniki :) 

Z tej okazji uczniowie 
klas gastronomicznych (1GT 
i 4GT), pod opieką pani Mo-
niki Jacyno, własnoręcznie 
przygotowali ciasto, upiekli 
i udekorowali pierniki. Na-
stępnie zostały one spako-
wane i ozdobione okoliczno-
ściową kartką. W ten sposób 
przygotowano symboliczne 
135 słodkich upominków.

22 grudnia, mimo nie-
sprzyjającej pogody, przed-
stawiciele naszej szkoły wy-
ruszyli na ulice Grodziska 

Wielkopolskiego, aby poczę-
stować piernikami mieszkań-
ców naszego miasta. Chcieli-
śmy zapoznać mieszkańców 
z osiągnięciami Eugeniusza 
Kwiatkowskiego. Grodzisz-
czanie bardzo pozytywnie 
odebrali naszą inicjatywę, 
chętnie wysłuchali infor-
macji na temat Eugeniusza 
Kwiatkowskiego i częstowa-
li się słodkim upominkiem. 
Wielu było pod wrażeniem 
umiejętności cukierniczych 
uczniów „Różowej”. 

Pomysłodawcami i organi-
zatorami akcji byli nauczy-
ciele historii Pani Wiesława 
Konieczna i pan Jacek Fal-
kowski.

Oprac. WK

podsumowanie roku wisławy szymborskiej

Hydropolis, most pokutnic i przysięga „klopsÓw”

135 Rocznica Urodzin 
Eugeniusza Kwiatkowskiego
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Gdyby nie doszło do powo-
łania Rady Mediów Naro-
dowych, to w dalszym ciągu 
powoływanie zarządów pozo-
stałaby w dyspozycji Krajowej 
Rady Radiofonii i Telewizji. 
Tak to, co się dzieje w mediach 
publicznych, ocenił dziś na 
naszej antenie poseł PSL An-
drzej Grzyb. 
Nawiązując do decyzji mini-
stra kultury o postawieniu 
Polskiego Radia, TVP i PAP w 
stan likwidacji powiedział, że 
to lepszy sposób niż pierwszy 
plan

Mamy do czynienia z fak-
tami, których już nie odwró-
cimy i myślę, że to niestety na 
etapie sądowym musi zostać 
rozstrzygnięte, czy właściciel 
ma rację, czyli Skarb Państwa 
wprowadzając procedurę li-
kwidacyjną czy też akurat po-
przedni zarząd. Przy czym tu 
trzeba dodać, że zarówno pa-
nie prezes Polskiego Radia, jak 
i pan prezes TVP, pan prezes 
Matyszkowicz oni złożyli rezy-
gnację akurat ze swoich urzę-
dów - mówił Andrzej Grzyb

Poseł Grzyb w porannej 
rozmowie Radia Poznań opo-
wiedział się za przywróce-
niem właściwej roli KRRiT. 

Niezależnie od sporu, który 
się teraz toczy, moja podsta-
wowa obawa jest taka, że ten 
sposób rozwiązywania kwestii 
medialnych, stanie się niedo-
brą praktyką w przyszłości, 
dlatego musimy znaleźć kom-
promisowe rozwiązanie - do-
dał szef PSL w Wielkopolsce.

Poniżej cała rozmowa:
Łukasz Kaźmierczak: Dziś 
rozmawiam z szefem wiel-
kopolskiego PSL posłem An-
drzejem Grzybem. Mam na-
dzieję, że pan mnie widzi, bo 
trochę jestem w takim opa-
dzie radioaktywnym po tym, 
jak minister kultury odpalił 
bombę atomową i postawił 
w stan likwidacji Polskie Ra-
dio, TVP i PAP.

Andrzej Grzyb: 
Nie widzę tych oparów, widzę 
całkiem jasny obraz zarów-
no pańskiej twarzy, jak i tła 
studia. Oczywiście mówię z 
przekąsem. Mam wrażenie, że 
to rozwiązanie teoretycznie 
jest rozwiązaniem, ale chyba 
niczego nie rozwiązuje, dla-
tego, że jest sięgniecie po plan 
B, który pierwotnie był bar-
dzo długo omawiany w me-
diach. Pewnie pan pamięta te 
spekulacje, co się może stać z 
mediami publicznymi po tym, 
jak nowa koalicja się sformo-
wała, no i właśnie była opcja 
A, która została zastosowana, 
czyli to takie trochę - nazwij-
my to - siłowe przejęcie przez 
KPH telewizji, radia. Teraz jest 
cofnięcie się do tego warian-
tu i tak, kto tu jest zwycięzcą 
panie pośle? Czy w ogóle są tu 
zwycięzcy?
Ja myślę, że tutaj nie ma zwy-
cięzców.

Zgadzam się. 
Bo tu akurat jest tak, że to 
pogłębia tylko ten spór, który 
toczy się w sprawie mediów 

publicznych między PiS a PO 
wraz z większością sejmo-
wą. Tak to niestety jest. Ja też 
przypomnę rok 2015. Zmia-
na wtedy nastąpiła też przez 
zmianę zarządu.

To normalne po zmianie 
władzy.
To było decyzją ministra 
skarbu wtedy, jeżeli dobrze 
pamiętam, a następnie zo-
stała uchwalona nowa usta-
wa o Radzie Mediów Na-
rodowych, która odebrała 
KRRiT kompetencje powoły-
wania zarządów.
I wtedy Trybunał Konstytu-
cyjny rzeczywiście częścio-
wo to zakwestionował, to 
odebranie KRRiT. To wiemy.
Gdyby wtedy nie doszło do 
tego, do powołania RMN, tyl-
ko w dalszym ciągu kompe-
tencja powoływania zarządów 
spółek pozostałaby w dyspo-
zycji KRRiT, to obecnie nie 
mielibyśmy argumentów mó-
wiących o tym, że oto minister 
kultury jako właściciel...

Ja myślę panie pośle, że dalej 
macie mTo się nazywa ko-
habitacja panie pośle i zda-
je się, że ona będzie trudna 
też po tym pierwszym wecie 
prezydenckim.
Muszę powiedzieć, że ja wią-
załem spore nadzieje z tymi 
zapowiedziami, które były 
wtedy, kiedy była zapowiedź 
powołania niezwłocznego 
zarówno premiera, jak i po-
wołania poszczególnych mi-
nistrów.

Ale to było przed wejściem 
o 3.30 panów w skórach do 
PAP. To nie mogło się panu 
prezydentowi spodobać.
Nie jest to pewnie przejaw ele-
gancji w sposobie zarządzania 
mediami publicznymi. Tak 
już oceniając całość, to my-
ślę, że zdecydowanie lepszym 
sposobem jest teraz ten drugi 
etap, który porządkuje...

Przejdźmy do niego, czyli 
być może to jest ten powrót 
do planu B.
W dalszym ciągu pozostanie-
my pewnie przy różnych oce-
nach zarówno krytycy tych 
zmian, jak i zwolennicy, ale 
tym razem to nie jest oczy-
wiście proces likwidacji me-
diów, tylko to jest postawienie 
w stan likwidacji, a tym sa-
mym uporządkowanie chyba 
bardzo skomplikowanego 
w chwili obecnej porządku 
prawnego, bo jak widzimy, to 
z jednej strony został powo-
łany zarząd przez nową Radę 
Nadzorczą, która została wy-
łoniona przez Walne Zgroma-
dzenie.

I pytanie, czy sąd by wpisał 
do KRS ten nowy zarząd i czy 
nie dlatego jest właśnie ta 
opcja atomowa, żeby unik-
nąć blamażu.
Jak to ktoś z publicystów na-
pisał: nie chciałbym być w 
skórze sędziego, który by 
rozstrzygał, który z tych za-
rządów jest zarządem właści-
wym.

Panie pośle, ale ja nie wiem, 
czy ten sędzia, który teraz 
będzie to rozstrzygał, także 
jest w dobrej sytuacji, dlate-
go, że pytanie, czy bez zmia-
ny ustawy o radiofonii i tele-
wizji - jest ustawa specjalna 
- można stawiać w stan li-
kwidacji telewizję publicz-
ną, radiofonię publiczną, a 
jeszcze biorę pod uwagę ten 
przepis, który mówi o tym, 
że owe byty realizują także 
misję publiczną. Prawnie 
może to być trudne do prze-
prowadzenia.
Przygotowując się do rozmo-
wy w dniu dzisiejszym, zdo-
łałem przeczytać różne opinie 
na ten temat.

Jak to prawnicy.
Tam, gdzie dwóch prawników, 
tam trzy opinie.

Jeszcze Polaków prawników, 
to już w ogóle.
Choć zgadzam się z tym, że 
generalnie norma kodekso-
wa jest zawsze traktowana 
jako norma wyższego rzędu. 
Z drugiej strony tutaj w przy-
padku spółek medialnych 
to jest lex specjalis, więc tu 
pewnie mają rację również ci, 
którzy mówią, że to jest kwe-
stia specjalna. Mamy do czy-
nienia z faktami, których już 
nie odwrócimy i myślę, że to 
to niestety na etapie sądowym 
musi zostać rozstrzygnięte, 
czy właściciel ma rację, czyli 
Skarb Państwa wprowadzając 
procedurę likwidacyjną czy 
też akurat poprzedni zarząd. 
Przy czym tu trzeba dodać, że 
zarówno pani prezes Polskie-
go Radia, jak i pan prezes TVP, 
pan prezes Matyszkowicz oni 
złożyli rezygnację akurat ze 
swoich urzędów.

Ja nie wiem, czy prezes Pol-
skiego Radia złożyła, ja sły-
szałem zaprzeczenie z jej 
strony. Tak czy tak jest teore-
tycznie nowy prezes, ale pa-
nie pośle, ja taką rzecz wyła-
pałem w pana wypowiedzi. 

Pan zaczął od tego, że spór 
między prezydentem a PO, 
potem pan dodał na drugim 
oddechu - większością rzą-
dową, ale czy to właśnie nie 
jest tak, że w dużej mierze 
najbardziej emocjonalnie 
jest w to zaangażowana PO, a 
ja bardzo mało w tym widzę 
PSL. Widziałem tą scenę, 
rozmowę premiera z mini-
strem kultury i minę Włady-
sława Kosiniaka-Kamysza, 
która wskazywała: ja nie 
mam z tym nic wspólnego, 
najlepiej, żeby mnie tutaj w 
ogóle nie było i w ogóle nie 
słyszę PSL. Może w tej spra-
wie powinniście być taką 
siłę mediującą. Odwołujecie 
się często do tego łączenia, 
bo moim zdaniem jakiegoś 
porozumienia wypracowa-
nego między głównymi si-
łami w Polsce, myślę tymi 
siłami z dwóch przeciwnych 
biegunów, z dwóch stron 
barykady, myślę, że ten spór 
będzie się ciągnął bardzo 
długo i może to jest właśnie 
wasza rola, by powiedzieć: 
stop, stop panowie, wcho-
dzimy i siadamy do stołu i 
jakieś rozwiązanie, które 
będzie polubowne wypraco-
wujemy.
Mam nadzieję, że to się dzieje, 
ponieważ ja akurat nie jestem 
w rządzie. To jest to forum, 
gdzie obecnie wszystkie decy-
zje w ramach koalicji są podej-
mowane.

Ale zna pan wicepremiera 
Kosiniaka, to zdaje się, że ta 
wiedza powinna być panu 
wiadoma.
To nadto proszę zauważyć, 
że też trudny problem, który 
dotyczył akurat jego resortu 
został rozwiązany bez więk-
szych emocji mimo, że też był 
bardzo krytykowany, że nie 
podejmuje tych emocji rap-
townie, nagle, odcinając do-
stęp do pomieszczeń komisji 
smoleńskiej i okazało się, że 
to można było w sposób jak-
kolwiek trudny dla stron, ale 

jednak można było to rozwią-
zać i zakończyło się to spokoj-
nie bez takich sytuacji, jakie 
mamy w mediach, choć tu 
zdaję sobie sprawę, że to jest 
sprawa o wiele trudniejsza, 
wynikająca z faktu, że te emo-
cje są tutaj bardzo rozedrgane, 
a ponadto odwoływanie się 
części pracowników mediów 
publicznych, w szczególności 
TVP Info, do opinii publicznej, 
choć panie redaktorze ja się 
tak zastanawiałem, jak była ta 
pierwsza informacja mówiąca 
o tym, że został wygaszony sy-
gnał. Jak to się stało, że sygnał 
został wygaszony. Przecież 
prezes zarządu nie ma ma-
gicznego pokrętła czy guzika, 
którym wyłącza sygnał. To 
znaczy, że technika telewizyj-
na jednak współpracuje z no-
wym prezesem.

Pytanie, czy to jest dobra 
rzecz wyłączać sygnał w po-
łowie nadawania, bo takie 
rzeczy się nie zdarzają w 
demokratycznych ustrojach 
nigdzie właściwie.
Ale mówię, bo to oczywiście 
decyzja była zarządu, nato-
miast to znaczy, że nie jest tak, 
że wśród pracowników akurat 
TVP była absolutna zgoda.

Ale tu schodzimy z tego py-
tanie, czy niedobrze by było, 
byście wyszli z jakąś pro-
pozycją? Jest np. ten casus 
włoski. Tam jeden z kanałów 
publicznych ma rząd, drugi 
opozycja. O czymś podob-
nym mówił Jacek Żakowski 
i tak jest naprawdę we Wło-
szech, może to by była jakaś 
opcja i trochę by to uspoko-
iło nastroje w tej sytuacji?
Panie redaktorze, ten ład me-
dialny włoski kształtował się 
od lat 40. To nie jest tak, że 
on jest świeżej daty. W Pol-
sce przyjęto inny model, bo 
ja pamiętam, jak tworzyła się 
ustawa o TVP pierwszej, którą 
jeszcze wtedy pierwszy prezes 
radiokomitetu...

Andrzej Drawicz zdaje się, 
jeśli dobrze pamiętam.
Tak, Andrzej Drawicz. Potem 
ten ład medialny zgodnie 
z konstytucją kształtowała 
KRRiT. Został przyjęty taki 
model, bym powiedział, wza-
jemnego znoszenia tego wpły-
wu politycznego przez ponad 
kadencyjność - mówię w sto-
sunku do parlamentu - KRRiT, 
organu konstytucyjnego.

Dobrze, ale mamy inny stan.
Gdyby to było utrzymane, nie 
mieliśmy tego problemu w 
dniu dzisiejszym.

Ale mamy.
Problemy z 2015 roku prze-
noszą się aż na 2023. To jest 
moja podstawowa obawa, 
niezależnie od sporu, któ-
ry się toczy, że ten sposób 
rozwiązywania akurat tych 
kwestii medialnych, on sta-
nie się niedobrą praktyką w 
przyszłości, dlatego musimy 
znaleźć kompromisowe roz-
wiązanie. W moim przekona-
niu przywrócenie właściwej 

roli KRRiT byłoby najlepszym 
rozwiązaniem.

Być może tak, ja tylko chcia-
łem zaznaczyć, że członko-
wie KRRiT zostali powołani 
przez poprzednią koalicję 
rządzącą i ich kadencja do 
2028 roku obowiązuje. Tak 
tylko podpowiadam, że to 
nie musi być dla was ko-
rzystne rozwiązanie.
Nie ma idealnych rozwiązań.

Ale nie jest pan za tym 
podziałem łupów, że tak 
powiem. Jedna stacja dla 
opozycji, druga dla koalicji 
rządzącej?
To pewnie by wymagało dłuż-
szego okresu funkcjonowania 
i przynajmniej zgodzenia się, 
że wszystkie siły polityczne są 
w stanie zaakceptować takie 
rozwiązanie. Ja nie widzę na 
razie takie możliwości.

To ostatnie pytanie z innej 
parafii. Fakt wyliczył, że 
obowiązkowa stawka ZUS 
dla przedsiębiorców wzro-
śnie z 1730 złotych do prawie 
2000 złotych, a przypomnę, 
że PSL obiecywał dobrowol-
ny ZUS i ulgi dla przedsię-
biorców, a z tych wyliczeń 
wynika, że będzie jeszcze 
gorzej w kolejnych latach. 
Słabo to wygląda.
Wie pan, dlaczego wzrasta ta 
składka?

Ale ona nie jest liczona od 
płacy minimalnej, która 
wzrasta, tylko od przecięt-
nego wynagrodzenia, a to 
można zmienić ustawą.
Dlatego zapowiedzieliśmy, że 
będzie prawo do wakacji zu-
sowskich.

Na razie wzrasta.
Na razie mamy trzy tygodnie 
funkcjonowania nowego rzą-
du, więc musimy trochę po-
czekać.

Już jest wasz rząd i mogę was 
o wszystko oskarżyć.
To jest podstawowy postu-
lat, który chcemy zrealizo-
wać, w szczególności, by 
mikro i mali przedsiębiorcy 
mieli prawo decydować.
Ale to będą wakacje czaso-
we, jak rozumiem? Nie bę-
dzie tak, że będzie można 
zawiesić na ustalony przez 
siebie czas, np. na rok?
Co do konkretnego rozwią-
zania nie chciałbym tutaj 
przesądzać, ale tak, jak po-
wiedziałem, mają to być wa-
kacje. Prawo do takich wakacji 
przedsiębiorca miałby w każ-
dym roku, tak, jak mniej wię-
cej wakacje kredytowe.

Pewnie długo moglibyśmy 
jeszcze mówić, też o Fundu-
szu Kościelnym, to jest temat 
na kolejną rozmowę.
Powiem szczerze, że bym od-
radzał na tym etapie prace nad 
tym.

Ciekawie się zrobiło, ale mu-
simy niestety kończyć. Będę 
pana łapał za słowo następ-
nym razem.

Andrzej Grzyb o sytuacji w mediach publicznych
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KAPRAL-CAR to legalna Stacja Demontażu Pojazdów
działająca z upoważnienia Marszałka Województwa

Spełniamy wszystkie normy związane z ekologią, 
więc oddając nam auto zyskasz Ty i środowisko.

WYKŁADZINY 
DYWANY

Wolsztyn ul. Dworcowa 19
Usługi związane z montażem wykładzin

PRODUKCJA OKIEN 
I DRZWI Z PCV

rolety zewnĘtrzne, szyby 
zespolone, szklarstwo

RAtY!
ceny konkUrencyjne

P.H.U. „kUba”  Ewa Paschke
wolsztyn, ul. poznańska 6

tel. 68 384 27 75 
przyjmę uczniów

PRZY MłYNIE
BIStRO
catering, 
imprezy plenerowe
ANNA CZESKA
buk, ul. dobieżyńska 21
tel. 61 814 05 22 
kom. 600 335 837

Hasło krzyżówki to „Urodził się król”
Nagrody wylosowali: a jan grzelak z Poznania ul. Głogowska- zestaw kosmetyków 
z firmy „Cosmetic” z Dusznik / a janina lewicka z Komornik ul. Poznańska 
– sprzęt AGD z „Inter- Marche” z Grodziska Wlkp / a damian durda z Wolsztyna 
ul. Garbary- sprzęt AGD z „Inter- Marche” z Nowego Tomyśla / a zbigniew kardasz 
z Rakoniewic ul. Krystyny- zestaw rybny – z firmy Piątek z Siedlca. 
gratulujemy

krzyŻÓwka gwiazdkowa

Zapraszamy kandydatów do wyborów  samorządowych do promowania się  w nr. 2 do 20 lutego  i w nr. 3 do 20 marca

PIEKARNIA CUKIERNIA

eUgeniUsza kocika
w rakoniewicach plac powst. wlkp.


